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PROTOKÓŁ Nr 50 

obrad L zwyczajnej Sesji Rady Miasta Częstochowy 
odbytej w dniu 20 lutego 2018 roku 

w sali sesyjnej Urzędu Miasta Częstochowy, 
przy ul. Śląskiej 11/13 

pod przewodnictwem Przewodniczącego 
Rady Miasta Częstochowy Zdzisława Wolskiego. 

 
Czas trwania obrad: od godz. 920 do godz. 1410. 
 
Ad. pkt 1. 
Przewodniczący Rady Miasta Zdzisław Wolski dokonał otwarcia L zwyczajnej Sesji Rady Miasta, powitał 
przybyłych gości, na podstawie listy obecności stwierdził prawomocność obrad i przystąpił do realizacji 
porządku obrad. 
Lista obecności Radnych stanowi załącznik nr 1 do protokołu. 
Porządek obrad L Sesji Rady Miasta Częstochowy stanowi załącznik nr 2 do protokołu. 
 
Ad. pkt 2. 
Przewodniczący Rady Miasta Zdzisław Wolski powołał na Sekretarzy obrad L sesji Radnych: Alberta Kulę  
i Tomasza Tyla. 
 
Ad. pkt 3. 
Zmiany w porządku obrad. 
 
Przewodniczący Rady Miasta Zdzisław Wolski zaproponował zdjęcie z porządku obrad Informacja z 
działalności Komendy Miejskiej Państwowej Straży Pożarnej w Częstochowie oraz Krajowego Systemu 
Ratowniczo – Gaśniczego na terenie Miasta Częstochowy i Powiatu Częstochowskiego w roku 2017. 
Przyczyna jest bardzo taka prozaiczna, bowiem Pan Komendant bardzo aktywny naszej straży pożarnej płk. 
Piotrowski zamierzał być i chciał tu już mieliśmy wiele, wiele tygodni temu poustalane, że zabierze głos krótki 
i treściwy w tym punkcie, ale tak jak kiedyś przewidywał, że może go w dniu dzisiejszym nie być, to było 
jeszcze na etapie, że było ileś tygodni do sesji po podpisaniu porządku obrad okazało się, że jednak jest 
poza granicami chyba, na pewno nie jest w Częstochowie, nie jest obecny w dniu dzisiejszym i to on prosił, 
żeby nie dzisiaj, a na następnej sesji, która będzie 15 marca. Także to jest na prośbę szefa naszej straży 
pożarnej.  
 
Przewodniczący Rady Miasta Zdzisław Wolski poddał pod głosowanie  wniosek o zdjęcie z porządku 
obrad  Informacji z działalności Komendy Miejskiej Państwowej Straży Pożarnej w Częstochowie oraz 
Krajowego Systemu Ratowniczo – Gaśniczego na terenie Miasta Częstochowy i Powiatu Częstochowskiego 
– załącznik nr 3 do protokołu. 
 
Rada Miasta Częstochowy przy 24 głosach za, braku głosów przeciwnych i 1 głosie wstrzymującym się 
przyjęła ww. wniosek. 
 
Rada Miasta Częstochowy przyjęła następujący porządek obrad: 
1.     Otwarcie Sesji i stwierdzenie jej prawomocności. 

2.     Powołanie sekretarzy obrad. 
3.     Zmiany w porządku obrad. 
4.     Przyjęcie protokołu z obrad XLVIII i XLIX Sesji Rady Miasta Częstochowy. 
5.     Informacja bieżąca Prezydenta Miasta Częstochowy. 
6.     Informacja bieżąca Przewodniczącego Rady Miasta Częstochowy. 
7.     Pytania radnych. 
8.     Wystąpienia zaproszonych gości. 
9.     Wybór Komisji Uchwał i Wniosków. 
10.   Informacja dotycząca stanu sanitarnego miasta Częstochowy w 2017 r. 
11.   Sprawozdanie z działalności Komisji Bezpieczeństwa i Porządku dla Miasta Częstochowy za 2017 

rok.  
12.  Informacja Prezydenta Miasta Częstochowy dotycząca odszkodowań lub wykupu nieruchomości z 

powodu niemożności korzystania z nich w dotychczasowy sposób lub zgodnie z dotychczasowym 
przeznaczeniem oraz zwrotem odszkodowań i ustalonych opłat w związku ze stwierdzeniem 
nieważności uchwały rady gminy w sprawie planu miejscowego  i wydanych decyzjach. 
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13.  Podjęcie uchwały w sprawie zmian w Wieloletniej Prognozie Finansowej Miasta Częstochowy na lata 
2018 – 2033. (BR.7.L.18)  

14.  Podjęcie uchwały w sprawie zmian w budżecie miasta Częstochowy na rok 2018.(BR.8.L.18) 
15.  Podjęcie uchwały w sprawie  zmiany Uchwały Nr 539.XXXIX.2017 Rady Miasta Częstochowy 

z dnia 10 kwietnia 2017 r. w sprawie zaciągnięcia kredytu w Europejskim Banku 
Inwestycyjnym.(BR.19.L.18)  

16.   Podjęcie uchwały w sprawie  określenia wysokości opłat za korzystanie z wychowania 
przedszkolnego w przedszkolach prowadzonych przez miasto Częstochowę.(BR.20.L.18) 

17.   Podjęcie uchwały w sprawie regulaminu otwartego konkursu ofert na realizację zadania publicznego 
z zakresu wychowania przedszkolnego dla niepublicznych przedszkoli i innych form wychowania 
przedszkolnego oraz kryteriów wyboru ofert. (BR.11.L.18) 

18.   Podjęcie uchwały w sprawie wyrażenia zgody na zbycie nieruchomości niezabudowanej stanowiącej 
własność Gminy Miasto Częstochowa, położonej w Częstochowie przy ul. Poleskiej.(BR.5.L.18) 

19.   Podjęcie uchwały w sprawie wyrażenia zgody na zbycie nieruchomości, położonej w Częstochowie 
w pobliżu ul. Kanał Kohna. (BR.4.L.18)  

20.  Podjęcie uchwały w sprawie przystąpienia do sporządzenia miejscowego planu zagospodarowania 
przestrzennego obszaru położonego w Częstochowie, w dzielnicy Błeszno, pomiędzy ulicami: 
Bohaterów Katynia, Długą, Aleją Wojska Polskiego i torami kolejowymi. (BR.1.L.18)  

21.   Podjęcie uchwały w sprawie zmiany miejscowego planu zagospodarowania przestrzennego terenu 
położonego w Częstochowie w dzielnicy Dźbów w rejonie ulic: Leśnej, Powstańców Warszawy, 
Malowniczej i granicy miasta. (BR.2.L.18)  

22.   Podjęcie uchwały w sprawie miejscowego planu zagospodarowania przestrzennego terenu 
położonego w Częstochowie, w dzielnicy Zawodzie-Dąbie, w rejonie ulicy Kucelińskiej. (BR.3.L.18)  

23.   Podjęcie uchwały w sprawie miejscowego planu zagospodarowania przestrzennego terenu 
położonego w Częstochowie, w dzielnicy Zawodzie-Dąbie, w rejonie ulicy Korfantego.(BR.9.L.18) 

24.  Podjęcie uchwały w sprawie ogłoszenia jednolitego tekstu miejscowego planu zagospodarowania 
przestrzennego obszaru położonego w Częstochowie w dzielnicach Zawodzie-Dąbie i Stare Miasto, 
pomiędzy ulicami: Targową, Strażacką, Krakowską, Warszawską, Aleją Jana Pawła II, Aleją Wojska 
Polskiego oraz terenami Galerii Jurajskiej.(BR.10.L.18)  

25.   Podjęcie uchwały  w sprawie zasad i trybu udzielania oraz sposobu rozliczania dotacji celowych w 
2018 r. na dofinansowanie kosztów inwestycji związanych z usuwaniem wyrobów budowlanych 
zawierających azbest z budynków mieszkalnych, gospodarczych oraz garażowych na terenie miasta 
Częstochowy, realizowanych przez osoby fizyczne.(BR.14.L.18) 

26.   Podjęcie uchwały w sprawie zasad i trybu udzielania oraz sposobu rozliczania dotacji celowych w 
2018 r., na dofinansowanie kosztów inwestycji z zakresu ochrony środowiska, związanych z ochroną 
powietrza, polegających na montażu kolektorów słonecznych wspomagających system grzewczy lub 
służących do wytwarzania ciepłej wody użytkowej w budynkach i lokalach mieszkalnych na terenie 
miasta Częstochowy, realizowanych przez osoby fizyczne. (BR.15.L.18) 

27.   Podjęcie uchwały w sprawie zasad i trybu udzielania oraz sposobu rozliczania dotacji celowych 
w 2018 r., na dofinansowanie kosztów inwestycji z zakresu ochrony środowiska, związanych z 
ochroną powietrza, polegających na modernizacji systemów grzewczych w budynkach i lokalach 
mieszkalnych na terenie miasta Częstochowy, realizowanych przez osoby fizyczne. (BR.16.L.18) 

28.   Podjęcie uchwały w sprawie zmiany uchwały w sprawie zasad powoływania Komitetu Rewitalizacji 
i ustanowienia jego regulaminu.(BR.13.L.18) 

29.   Podjęcie uchwały w sprawie przyjęcia „Programu Wspierania Rodziny i Rozwoju Pieczy Zastępczej  
Miasta Częstochowy na lata 2018-2020”. (BR.6.L.18) 

30.   Podjęcie uchwały w sprawie powołania Rady Społecznej Samodzielnego Publicznego Zakładu 
Opieki Zdrowotnej Stacji Pogotowia Ratunkowego z siedzibą przy ul. Kilińskiego 10 w 
Częstochowie.(BR.12.L.18) 

31.   Podjęcie uchwały w sprawie zatwierdzenia planu pracy Komisji Rewizyjnej Rady Miasta 
Częstochowy na rok 2018.(BR.17.L.18) 

32.   Podjęcie uchwały w sprawie  rozpatrzenia skargi Państwa M. i T. R. na działania Dyrektora Szkoły 
Podstawowej Nr 29 w Częstochowie.(BR.18.L.18) 

33.   Interpelacje radnych. 
34.   Wolne wnioski i oświadczenia radnych, Prezydenta i inne zgłoszone do porządku obrad. 
35.   Zamknięcie obrad L Sesji Rady Miasta Częstochowy. 

 
Ad. pkt 4. 
Przewodniczący Rady Miasta Zdzisław Wolski zwrócił się do Radnych z pytaniem, czy mają uwagi do 
protokołu z obrad XLVIII i XLIX sesji Rady Miasta. 
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Uwag do protokołów nie zgłoszono.  
 
Przewodniczący Rady Miasta Zdzisław Wolski poddał pod głosowanie protokół z obrad XLVIII sesji Rady 
Miasta. 
 
Rada Miasta Częstochowy przy 24 głosach za, braku głosów przeciwnych i braku głosów wstrzymujących 
się przyjęła protokół z obrad XLVIII sesji Rady Miasta Częstochowy. 
 
Przewodniczący Rady Miasta Zdzisław Wolski poddał pod głosowanie protokół z obrad XLIX sesji Rady 
Miasta. 
 
Rada Miasta Częstochowy przy 25 głosach za, braku głosów przeciwnych i braku głosów wstrzymujących 
się przyjęła protokół z obrad XLIX sesji Rady Miasta Częstochowy. 
 
Ad. pkt 5 
Zastępca Prezydenta Miasta Ryszard Stefaniak przedstawił sprawozdanie z działalności Prezydenta 
Miasta Częstochowy za okres od 18 stycznia do 19 lutego 2018  
  
Szanowni Państwo! 
Na początek tradycyjnie przedstawię aktualny raport o stanie finansów miasta.  
W okresie od 1 stycznia do 14 lutego 2018 dochody miasta za okres od początku roku wyniosły 155 mln 389 
tys. zł tj. 12,18% planowanych dochodów, z tego: 
- z tytułu subwencji miasto uzyskało 44 mln 348 tys. zł; 
- z tytułu dotacji celowych 38 mln 460 tys. zł; 
- dochody własne zostały zrealizowane w wysokości 72 mln 581 tys. zł, w tym m.in.: 

udziały w podatku dochodowym od osób fizycznych - 30 mln 92 tys. zł; 
podatek od nieruchomości -14 mln 652 tys. zł; 
opłaty za gospodarowanie mieszkaniowym zasobem komunalnym (czynsz z najmu, dzierżawy, media) - 6 

mln 16 tys. zł; 
opłaty za gospodarowanie odpadami komunalnymi -  4 mln 104 tys. zł; 
sprzedaż lokali mieszkalnych i nieruchomości, opłaty za użytkowanie wieczyste gruntów, dzierżawa terenu 

oraz zwrot odszkodowań - 2 mln 161 tys. zł. 
Ustalony w budżecie plan wydatków miasta w kwocie 1 mld 331 mln 555 tys. zł został wykonany w 
wysokości 132 mln 442 tys. zł tj. w 9,94%. 
  
Najwyższe kwotowo wydatki dotyczyły:         

utrzymania szkół i przedszkoli - 42 mln 241 tys. zł; 
utrzymania MOPS-u i placówek opieki społecznej - 5 mln  598 tys. zł; 
utrzymania dróg -  7 mln 508 tys. zł; 
funkcjonowaniu Powiatowego Urzędu Pracy - 1 mln 313 tys. zł; 
Komendy Miejskiej Straży Pożarnej - 2 mln 318 tys. zł; 
realizacji zadań Urzędu Miasta i jego jednostek - 73 mln 464 tys. zł. 

  
W okresie od 1 stycznia do 14 lutego br. zostały spłacone zgodnie z terminami płatności kredyty i pożyczki w 
kwocie  2 mln 154 tys. zł i odsetki w kwocie 43 tys. zł (łącznie 2 mln 197 tys. zł).  
  
Wysoka Rado! 
Według informacji Powiatowego Urzędu Pracy ogólna liczba bezrobotnych zarejestrowanych w mieście w 
końcu stycznia wynosiła 5053, czyli o 86 osób więcej niż w końcu grudnia, i o 1961 osób mniej niż rok 
wcześniej, czyli 31 stycznia 2017 roku. 
Ostatnia podana stopa bezrobocia w Częstochowie z końca grudnia to 4,5%, przy średniej krajowej - 6,6% i 
także wyższej niż w naszym mieście średniej wojewódzkiej - 5,2 %.  
Informacja z ewidencji ludności Wydziału Spraw Obywatelskich 
16 lutego liczba osób zameldowanych w Częstochowie wynosiła - według wskazań  systemu do ewidencji 
ludności - 217 tys. 993, w tym liczba osób zameldowanych na pobyt stały 213 677, a na pobyt czasowy 4 
316. Statystyka z ewidencji ludności nie obejmuje osób przebywających stale lub czasowo w naszym 
mieście (w tym często w naszym mieście pracujących), które nie zgłosiły tego faktu poprzez zameldowanie.  
Szanowni Państwo! 

Przypomnę teraz skrótowo, w porządku chronologicznym, niektóre wybrane wydarzenia z udziałem 
moim lub moich zastępców z okresu od ostatniej sesji Rady Miasta. 
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18 stycznia prezydent Krzysztof Matyjaszczyk wziął udział w ,,Kolędnicy", która odbyła się w Szkole 
Podstawowej nr 47.  

19 stycznia Krzysztof Matyjaszczyk wziął udział w otwarciu XXII Konferencji Naukowo – Szkoleniowej 
Opieki Paliatywnej i Zespołów Hospicyjnych „Miłuj bliźniego swego jak siebie samego”, połączonej z 
obchodami 25-lecia Stowarzyszenia Opieki Hospicyjnej Ziemi Częstochowskiej, która odbyła się w Hotelu 
Arche.  

Tego samego dnia uczestniczył w II kongresie ławników Sądu Okręgowego w Częstochowie. Wraz z 
prezesem Sądu Okręgowego wręczyłem okolicznościowe dyplomy zasłużonym ławnikom z okazji ich 
wieloletniej pracy społecznej w wymiarze sprawiedliwości. 

W tym samym dniu Krzysztof Matyjaszczyk spotkał się z dziećmi ze Szkoły Podstawowej nr 48, które 
odwiedziły Urząd Miasta.  
 
20 stycznia Krzysztof Matyjaszczyk wziął udział w inauguracji turnieju piłki halowej współorganizowanym 
przez Okręgową Radę Adwokacką w Częstochowie z udziałem przedstawicieli środowisk prawniczych oraz 
reprezentantów naszego samorządu, który odbył się w hali sportowej przy IV LO im. Henryka Sienkiewicza. 
Tego samego dnia spotkał się ze słuchaczami Uniwersytetów Trzeciego Wieku z terenu Województwa 
Śląskiego podczas przeglądu chórów UTW oraz wspólnego kolędowania w Miejskim Domu Kultury.  

 
22 stycznia prezydent Matyjaszczyk pogratulował i podziękował pracownikom Powiatowego Urzędu Pracy z 
okazji Dnia Pracownika Publicznych Służb Zatrudnienia. Pięciu z nich, z ponad 20-letnim stażem, 
otrzymało listy gratulacyjne. 

Tego samego dnia, złożyłem kwiaty i zapaliłem znicze na grobach częstochowskich powstańców na 
cmentarzu św. Rocha z okazji 155. rocznicy Powstania Styczniowego. 
 
24 stycznia Krzysztof Matyjaszczyk wziął udział w konferencji prasowej poświęconej dofinansowaniu, 
które wywalczyliśmy na eko-działania, związane z produkcją odnawialnych źródeł energii i ograniczaniem 
niskiej emisji. Projekt polega na dostarczeniu i montażu na potrzeby gospodarstw domowych trzech 
rodzajów instalacji. Są to ogniwa fotowoltaiczne (będą 124 takie instalacje), kolektory słoneczne (34) i 
pompy ciepła (10). 
Całkowita wartość projektu, którego beneficjentami są nasi mieszkańcy to prawie 4,2 mln zł, a wartość 
unijnego dofinansowania to blisko 2,9 mln zł. Wsparcie otrzyma 168 wnioskodawców, którzy wcześniej 
zgłosili chęć uczestnictwa w projekcie, z tego 124 na potrzeby wytwarzania energii elektrycznej z 
odnawialnych źródeł energii, a 44 - energii cieplnej z odnawialnych źródeł energii. 

W czasie konferencji zaprezentowaliśmy też oczyszczacz powietrza zakupiony do miejskiego żłobka oraz 
poinformowaliśmy o sieci  25 wskaźników jakości powietrza, które zostało zamontowane w całym mieście. 
Posłużą one poprawie stanu świadomości ekologicznej częstochowian, ich edukacji oraz mogą być 
wskazówką umożliwiającą kierowanie przez miasto dotacji oraz kontroli w rejony miasta częściej borykające 
się z problemem gorszego powietrza. Przypomnę, że na różne eko-działania, związane z produkcją 
odnawialnych źródeł energii i ograniczaniem niskiej emisji zostanie przeznaczone w 2018 roku z budżetu 
miasta blisko 5,3 mln zł. 
  
Tego samego dnia prezydent Matyjaszczyk wręczył akty powołania członkom Komitetu Honorowego 
Stulecia Odzyskania Niepodległości „Częstochowskie Urodziny Niepodległej”. Komitet będzie 
patronował wszelkim przedsięwzięciom organizowanym w naszym mieście w tym jubileuszowym roku. W 
programie znajdą się m.in. wykłady, koncerty, konkursy dla uczniów częstochowskich szkół, turnieje, biegi, 
wystawy, inscenizacje, warsztaty, prezentacje multimedialne, gry miejskie. Do udziału w pracach komitetu 
zaproszono przedstawicieli częstochowskiego duchowieństwa, środowiska kombatantów i weteranów, 
publicznych uczelni wyższych oraz wszystkich partii politycznych reprezentowanych w Radzie Miasta. Moje 
zaproszenie do Komitetu Honorowego obchodów 100. rocznicy odzyskania przez Polskę niepodległości 
przyjęli: Arcybiskup Metropolita Częstochowski Wacław Depo, Generał Zakonu Paulinów o. Arnold 
Chrapkowski, dr hab. prof. AJD Anna Wypych-Gawrońska - rektor Akademii Jana Długosza, prof. dr hab. inż. 
Norbert Sczygiol - Rektor Politechniki Częstochowskiej, ppłk Jan Trzciński - Prezes Zarządu Rejonowego 
Związku Kombatantów RP i Byłych Więźniów Politycznych oraz Prezes Regionalnej Rady ds. Kombatantów i 
osób Represjonowanych, a także - Andrzej Szewiński - Platforma Obywatelska i Marek Balt - Sojusz Lewicy 
Demokratycznej.  
  
24 i 25 stycznia Krzysztof Matyjaszczyk wziął udział w spotkaniach Grup Wymiany Doświadczeń, 
działających w ramach ogólnopolskiego projektu „Partnerstwo na rzecz podnoszenia jakości i efektywności 
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usług administracyjnych w miastach w zakresie podatków i opłat lokalnych oraz zarządzania 
nieruchomościami”, realizowanego przez Związek Miast Polskich. Bezpośrednim celem projektu jest 
wdrożenie szeregu praktycznych rozwiązań, poprawiających jakość usług administracyjnych istotnych dla 
prowadzenia działalności gospodarczej oraz zwiększenie kompetencji pracowników samorządowych w 
obszarach szczególnie istotnych dla rozwoju gospodarczego miast. 
  
25 stycznia w sali teatralnej „Sienkiewicza” prezydent Matyjaszczyk spotkał się z emerytowanymi 
nauczycielami oraz uczniami podczas koncertu kolęd i pastorałek przygotowanego przez uczniów 
najstarszych częstochowskich liceów – I LO im. Juliusza Słowackiego, II LO im. Romualda Traugutta oraz IV 
LO im. Henryka Sienkiewicza.  
 
Od 29 stycznia do 9 lutego uczniowie częstochowskich szkół mieli zimowe ferie. Jak zwykle mogli oni 
korzystać z oferty „Ferii w Mieście”, cyklu imprez, wycieczek i zajęć przygotowanych przez org. 
pozarządowe, kluby, stowarzyszenia oraz szkoły korzystające z miejskiego dofinansowania.       
  
1 lutego Mirosław Soborak wziął udział w spotkaniu z cyklu ,,Śniadanie z przedsiębiorcami", które odbyło 
się tradycyjnie w częstochowskim Parku Przemysłowo-Technologicznym. Tematem był ,,System statystyki 
publicznej  w Polsce".  
 
7 lutego prezydent Matyjaszczyk uczestniczył w spotkaniu Zarządu Polskiego Związku Działkowców. 

9 lutego Krzysztof Matyjaszczyk spotkał się z dwoma bardzo młodymi częstochowianami, których 
marzeniem było zwiedzenie częstochowskiego MPK, przejazd autobusem oraz poznanie osób 
odpowiedzialnych za komunikację w mieście. Inspiracją do spotkania były listy napisane przez chłopców – 7-
letniego Tomka i 6-letniego Fabiana.  

12 lutego prezydent Matyjaszczyk wręczył akty powołania członkom komitetu organizacyjnego obchodów 
100-lecia Odzyskania Niepodległości ,,Częstochowskie Urodziny Niepodległej".  Tematem pierwszego 
spotkania komitetu organizacyjnego były wydarzenia roku jubileuszowego. Kolejne, robocze  spotkanie 
odbędzie się 12 marca. 

13 lutego wziąłem udział w spotkaniu z gośćmi z Izraela, które odbyło się w Ratuszu, w ramach którego 
m.in. podsumowano dotychczasową wymianę pomiędzy szkołami z Częstochowy i Izraela, a także 
zaprezentowano informacje i spoty o współczesnej Częstochowie. 

14 lutego Krzysztof Matyjaszczyk spotkał się z dziećmi ze Szkoły Podstawowej nr 53, które odwiedziły 
Urząd Miasta, gdzie m.in. miały okazję poznać podstawowe zasady funkcjonowania samorządu.  

Tego samego dnia prezydent Matyjaszczyk spotkał się z częstochowiankami, które zatańczyły na Placu 
Biegańskiego w ramach międzynarodowej kampanii społecznej „Nazywam się Miliard”, skierowanej 
przeciwko przemocy wobec kobiet. W tym roku nasze miasto przyłączyło się do tej akcji po raz pierwszy.  
  
17 lutego wziąłem udział w uroczystościach upamiętniających stracenie Stanisława Sojczyńskiego ps. 
„Warszyc”. Uroczystość odbyła się pod obeliskiem poświęconym gen. Stanisławowi Sojczyńskiemu 
„Warszycowi”.   
  
19 lutego Krzysztof Matyjaszczyk spotkał się w Urzędzie Miasta – na tradycyjnym spotkaniu z 
częstochowskimi parlamentarzystami. Podsumował syntetycznie prace i osiągnięcia częstochowskiego 
samorządu z ostatnich 12 miesięcy, a także przedstawił syntezę problemów, opinii i postulatów władz miasta, 
a także stowarzyszeń samorządowych dotyczących obecnych, wchodzących wkrótce w życie bądź 
planowanych regulacji prawnych, dotyczących różnych obszarów związanych z działalnością samorządu. W 
czasie spotkania prezydent podziękował parlamentarzystom za współpracę w ciągu ostatniego roku i 
wsparcie dotyczące projektów zgłaszanych do dofinansowania europejskiego lub rządowego prze 
częstochowski samorząd.   
  
Szanowni Państwo! 
Pozwolę sobie przypomnieć, że otrzymaliśmy blisko 2 miliony dofinansowania na realizację projektu 
„Stare Miasto-Nowe Życie”. To dofinansowanie to aż 95% wartości projektu, wkład własny miasta to 
niewiele ponad 100 tys. zł. Realizowany już od stycznia projekt jest uzupełnieniem inwestycji – całościowej 
przebudowy oraz adaptacji zdegradowanego budynku przy ul. Krakowskiej 34 dla potrzeb Centrum 
Aktywności Obywatelskiej, na które Częstochowa wcześniej, w 2016 roku także pozyskała ok. 4 mln zł 
dofinansowania. Do zakończenia tej inwestycji zostało jeszcze kilka tygodni. 

Dzięki obu projektom na Starym Mieście powstanie miejsce świadczące kompleksowe usługi dla osób 
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zagrożonych marginalizacją, wykluczeniem społecznym, bezdomnością. To ewenement w skali kraju. Projekt 
został powierzony do realizacji przez Gminę - w formie zadania publicznego - Fundacji Chrześcijańskiej 
„Adullam”. Termin zakończenia to 31 grudnia 2020 roku. Wywalczyliśmy więc pieniądze na działalność 
Centrum na 3 lata.  

Przypomnę także, że ruszyła budowa kolejnego bloku komunalnego u zbiegu ulic: Sobieskiego, 
Pułaskiego i Focha. Na inwestycję o wartości 8,2 mln zł miasto zdobyło 2,6 mln zł dofinansowania z Banku 
Gospodarstwa Krajowego. Blok wraz za zagospodarowaniem terenu, w którym powstanie 65 mieszkań,  ma 
być gotowy w końcu maja przyszłego roku. 
 
Wysoka Rado! 
W ostatnim ankietowym badaniu poziomu zadowolenia z usług świadczonych przez Urząd Miasta 
Częstochowy, łącznie ponad 86% ankietowanych oceniło je bardzo wysoko i raczej wysoko. Jedynie 4% 
badanych było odmiennego zdania, oceniając te usługi raczej nisko bądź bardzo nisko.  
To jeszcze lepszy wynik niż ten uzyskany w 2016 roku – wtedy urzędniczej pracy raczej wysokie i bardzo 
wysokie noty wystawiło 79,75% pytanych.     
  
Warte przypomnieć, że nasze miasto zajęło drugie miejsce w 9. edycji akcji ,,Świeć się z Energą". To 
najwyższa, jak dotąd, pozycja w ogólnopolskim etapie konkursu. Przypomnę też, że  po raz trzeci 
zwyciężyliśmy na etapie wojewódzkim, dzięki czemu wygraliśmy sprzęt AGD o wartości 10 tys. zł, który trafi 
na wybrany cel dobroczynny. 
 
Chcę także poinformować, że w ubiegłym tygodniu Częstochowę odwiedziła grupa 30 przewodników 
(touroperatorów)z Izraela, a także przedstawiciele Światowego Związku Żydów - Częstochowian i Ich 
Potomków (także ze Stanów Zjednoczonych), którzy zainicjowali i wspierali te wizytę. Wśród gości był m.in. 
Honorowy Obywatel Miasta Częstochowy Zygmunt Rolat. Z izraelskimi gośćmi dwukrotnie spotkał się m.in. 
Krzysztof Matyjaszczyk, zachęcając ich do promowania przyjazdów turystycznych do naszego miasta. 
Podczas czterodniowej wizyty goście wzięli udział w seminarium poświęconym miejscom pamięci 
żydowskiej, które mieli okazję obejrzeć i poznać. Poza zwiedzaniem cmentarza żydowskiego, dawnego 
obozu pracy Hassag Pelcery (późniejszego Wełnopolu) oraz terenów, gdzie w czasie niemieckiej okupacji 
mieściło się getto, spotkali się z nauczycielami częstochowskich placówek oświatowych, w których odbywa 
się lub jest planowana wymiana uczniów z Izraela. Wśród odwiedzonych miejsc znalazły się również – 
wystawa „Żydzi Częstochowianie” eksponowana w Muzeum przy Katedralnej, Jasna Góra i Archiwum 
Państwowe. 
  
Na koniec przypomnę, że od lutego, numer miejskiego miesięcznika, dostępny jest w nieco 
zmodyfikowanej szacie graficznej, w związku ze zmianą miejskiego logotypu. Wróciła też jego pierwotna 
nazwa „CGK”, jako skrót od „co, gdzie, kiedy?”, która zastąpiła dotychczas używaną „JASNE, ŻE”. Powrót do 
tej nazwy związany jest z nowymi elementami identyfikacji wizualnej miasta, wykorzystywanymi w 
działaniach informacyjno-promocyjnych. 
  
Dziękuję za uwagę! 
 
Wiceprzewodniczący Rady Miasta Przemysław Wrona padła w informacji kwestia komunikacji, więc 
chciałbym zapytać Panów Prezydentów czy trwają jakiekolwiek prace, ewentualnie rozmowy miasta bądź 
jednostek podległych na temat utworzenia nowej linii tramwajowej na Kucelin. Jest wśród nas widzę 
Naczelnik Grzybowski, jest Pan Prezes MPK jak i MZDiT, więc chciałbym otrzymać taką informację. A jeżeli 
nie to chciałbym zapytać jaki jest pogląd miasta ewentualnie jednostek podległych na temat utworzenia takiej 
nowej linii tramwajowej na Kucelin. Dziękuję bardzo. 

 
Wiceprzewodniczący Rady Miasta Marcin Maranda Panie Prezydencie, w zasadzie szkoda, że nie ma 
Prezydenta Krzysztofa Matyjaszczyka, ponieważ chciałem zapytać dlaczego pewnymi decyzjami pogłębiacie 
podziały pomiędzy Polakami. Dlaczego powołując taki skład komitetu obchodów setnej rocznicy odzyskania 
przez Polskę niepodległości dzielicie na Polaków tych lepszych i gorszych, tych partyjnych i tych 
bezpartyjnych. 90% Polaków nie należy do żadnej partii politycznej. Dlaczego w końcu wykorzystujecie to 
święto do realizowania własnych, partykularnych celów politycznych podczas kiedy tak jak powiedziałem to 
święto powinno przede wszystkim nas łączyć, szczególnie kiedy jest to okrągła rocznica. Niepodległość nie 
ma barw politycznych i rozumieli to doskonale ci, którzy 100 lat temu ponad podziałami politycznymi potrafili 
się zjednoczyć, połączyć, a były to czasami poglądy skrajnie odmienne i skrajnie różne. Śmiało można 
powiedzieć, że takimi gestami i takim postępowaniem, taką postawą niwelujecie ten dorobek także tych ludzi, 
którzy 100 lat temu poświęcali swoje życie w walce o niepodległość. 
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Zastępca Prezydenta Miasta Mirosław Soborak trudno zajmować stanowisko, co do wątpliwości Pana 
Radnego Wrony zespół pracuje nad jedną z elementów rozbudowy linii tramwajowej czyli struktury 
tramwajowej w Częstochowie.  
     Natomiast co do drugiej ja nie potrafię w tej chwili odpowiedzieć jeśli taka wola będzie będziemy dalej 
analizować tę sytuację, będziemy ją sprawdzać. Natomiast nie prowadzimy w tej chwili żadnych prac w 
kierunku rozbudowy o kolejną linię. 
 
Wiceprzewodniczący Rady Miasta Przemysław Wrona chciałbym oficjalne stanowisko miasta, 
ewentualnie po konsultacjach z jednostkami podległymi taką informację pisemną. Dziękuję bardzo. 
 
Radna Justyna Kielesińska witam wszystkich serdecznie ja do spraw bieżących chciałabym się odnieść. 
Co stało na przeszkodzie, by na jednym formularzu również zamieścić konto dotyczące podatku 
gruntowego? Owszem otrzymaliśmy decyzję odnośnie podatku od nieruchomości natomiast ludzie mają 
wielkie zapytania i kłopoty, bo muszą chodzić po to konto do innego pokoju. Dziękuję bardzo. 
 
Wiceprzewodniczący Rady Miasta Artur Gawroński Panie Prezydencie ja mam tylko takie pytanie, bo w 
kwestii odpowiedzi, która tutaj padła jeżeli chodzi o linię tramwajową, jeżeli chodzi o Kucelin no to moje 
pytanie jest następujące, czy przez ostatnie lata właśnie ta linia tramwajowa, nie było tak, że dostawaliśmy 
informacje, że co chwilę ścinaliśmy tam kursy tramwajów ze względu na to, że podobno nie było obłożenia i 
moje pytanie jest następujące czy my tą wiedzę mamy czy nie mamy, bo wygląda na to, że jakby tej wiedzy 
do końca nie mamy. To chciałbym w takim wypadku uzyskać odpowiedź od Państwa czy w ogóle ta linia 
rozrasta się do tego stopnia, żebyśmy ją w tej chwili przedłużali czy te ścinania nie miały w ogóle sensu, no 
bo albo tę wiedzę mamy, że korzysta z niej coraz mniej pasażerów albo tej wiedzy nie mamy i to co było do 
tej pory robione to było robione na szkodę mieszkańców dzielnicy Zawodzie. Dlatego prosiłbym o jasną 
czytelną odpowiedź czy z tej linii rzeczywiście korzysta tyle mieszkańców, żebyśmy ją w dalszej kwestii mogli 
rozważać i rozbudować.  
 
Radna Krystyna Stefańska ja jeszcze nawiązując do wypowiedzi Pana Radnego Gawrońskiego chciałam 
powiedzieć Panie Prezydencie, że wielokrotnie składałam interpelacje dotyczące dodatkowego autobusu 
nocnego w tym kierunku. Miała być przeprowadzona próba, miało być to wszystko dopięte, niestety do tego 
czasu nie ma żadnej informacji. Dziękuję. 
 
Zastępca Prezydenta Miasta Ryszard Stefaniak odpowiemy na te pytania w formie pisemnej.  
 
Ad. Pkt. 6 
Informacja bieżąca Przewodniczącego Rady Miasta Częstochowy za okres od 22 grudnia 2017 roku 
do 17 stycznia 2018 roku 
 

Przewodniczący Rady wraz z Wiceprzewodniczącymi reprezentował Radę Miasta podczas następujących 
spotkań: 
 
19 stycznia 

 II Kongres Ławników Sądu Okręgowego w Częstochowie. 

 Otwarcie Filii SP ZOZ Stacji Pogotowia Ratunkowego w Mykanowie połączone z uroczystym 
przekazaniem karetki. 

 Spotkanie noworoczne z władzami gminy Mykanów. 
 
20 stycznia 

 III Kolędowanie Chórów Uniwersytetu Trzeciego Wieku Województwa Śląskiego. 

 Koncert Stowarzyszenia Twórców Kultury „ Enklawa”. 

 Bal charytatywny Fundacji „ Dar serca” - Złote Arkady. 
 
22 stycznia  

 155 -ta rocznica Powstania Styczniowego – Cmentarz Rocha. 
 
27 stycznia 

 Spotkanie sprawozdawcze Ochotniczej Straży Pożarnej połączone z uroczystym przekazaniem 
nowego samochodu. -  OSP Błeszno. 
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30 stycznia  

 Spotkanie Miejskiej Rady Seniorów.  
 
31 stycznia  

 Uroczysty Jubileusz pracy artystycznej Michała Kuli -  Teatr Adama Mickiewicza.  
 
7 lutego 

 Posiedzenie Rady Dzielnicy Tysiąclecie. 

 Spotkanie z Prezesami Rodzinnych Domów Działkowca zorganizowane w siedzibie ROD „ 
Tysiąclecie”.  

 
17 lutego 

 Uroczyste wręczenie statuetek Starosty Częstochowskiego „ Za zasługi dla powiatu” - za rok 2017. 
 
Radny Krzysztof Świerczyński ja pozwolę sobie w tym punkcie skorzystać z uprzejmości Pana 
Przewodniczącego i tylko w trzech zdaniach powiedzieć, ponieważ na poprzedniej sesji Rady Miasta 
pojawiły się postulaty w stronę Komisji Praworządności i Samorządu dotyczące zmian ustawowych, które w 
ustawie o samorządzie gminnym i nie tylko, które niosą pewne skutki względem funkcjonowania samorządu i 
wymagają korekt w naszym statucie i Komisja jeszcze w styczniu na swoi posiedzeniu pochyliła się nad tym 
problemem natomiast jednoznacznie z opinii prawnej wynika, że zmiany wprowadzane ustawą wchodzą w 
życie z początkiem nowej kadencji. W związku z czym jakby w chwili obecnej aktualizowanie statutu jest 
niecelowe i dlatego też jakby my przyjęliśmy do wiadomości tę opinię prawną, natomiast w okolicach 
początku najbliższej kadencji Rady Miasta  takie zmiany statutowe będą potrzebne. Dziękuję bardzo.  
 
Przewodniczący Rady Miasta Zdzisław Wolski poruszył temat zmian statutowych dotyczących wyborów 
do Rad Dzielnic. 
 
Radny Krzysztof Świerczyński to ja pozwolę sobie, bo dlatego, że to jest dość ważny moment, ponieważ 
my bardzo w  taki sposób próbując znaleźć jakiś konsensus na forum Komisji Praworządności i Samorządu, 
gdzie mamy przedstawicieli wszystkich Klubów Radnych próbujemy wypracować rozwiązanie co do 
procedury wyborczej, bo co do tego była zgoda i jesteśmy na takim etapie, że powstał nazwijmy to już finalny 
projekt tych zmian i aktualnie został on przesłany przez Biuro Rady do Przewodniczących Klubów Radnych i 
ja też apeluję i też bardzo proszę, żeby się jeszcze nad tym pochylić, żeby nie było żadnych wątpliwości co 
do tego, ponieważ w przyszłym tygodniu Komisja Praworządności i Samorządu musi się spotkać na 
posiedzeniu i prosiłbym, żeby do tego czasu jeżeli jeszcze jakiekolwiek uwagi się pojawią, mam nadzieję, że 
nie dlatego, że naprawdę dużo wysiłku zostało włożone, żeby kontrowersji było jak najmniej to jeżeli się 
okaże, że mamy konsensus to będziemy  kierowali ten projekt do konsultacji.  
 
Ad pkt.7. 
Pytania radnych. 
 
Radna Krystyna Stefańska Szanowny Panie Prezydencie 2 lutego  złożyłam w imieniu mieszkańców 
wniosek dotyczący przeniesienia siedziby Szkoły Podstawowej z budynku szkoły przy ul. Olsztyńskiej 42 do 
budynku szkoły po wygaszanym Gimnazjum nr 17 przy ul. Legionów 23. 15 lutego taki sam wniosek 
oczywiście też w imieniu mieszkańców złożyła Rada Dzielnicy. Wiem, że sprawa jest bardzo trudna, wymaga 
dużo pracy, ale prośba mieszkańców jest bardzo poważna, zasadna, wszystkie argumenty zostały 
umieszczone w uzasadnieniu wniosku, liczę oczywiście też na poparcie Rady Miasta. Myślę, że jest to dla 
dzielnicy na dzień dzisiejszy priorytet i bardzo proszę o współpracę. Dziękuję bardzo. 
 
Radny Krzysztof Świerczyński ja na tym etapie mam 3 pytania. Pierwsze pytanie dotyczy ulgi w opłatach 
za odpady komunalne dla posiadaczy Karty Dużej Rodziny. Rada Miasta Częstochowy w roku 2016 podjęła 
uchwałę zgodnie z którą od 1 stycznia 2017 r. rodziny z Kartą Dużej Rodziny są zwolnione w wysokości 50% 
opłat za odpady komunalne i stąd moje pytania. Pierwsze: ile osób w Częstochowie posiada Kartę Dużej 
Rodziny według stanu na dzień 31 stycznia 2018 r.? Drugi pytanie: ile osób w Częstochowie korzysta z ulgi, 
która została uchwalona przez Radę Miasta za odpady komunalne i proszę, żeby te dane podać w takiej 
formie zarówno ogólnej jak i z wyszczególnieniem poszczególnych grup czyli po pierwsze w zasobach 
indywidualnych ile osób korzysta, po drugie z wyszczególnieniem największych zarządców nieruchomości 
takich jak ZGM, Spółdzielnia Hutnik, Spółdzielnia Nasza Praca, Północ, Parkitka, Metalurg i Śródmiejska. 
Skąd to pytania? Stąd, że po moim krótkim śledztwie, może to zbyt takie mocne słowo, okazuje się, że w 
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dwóch oddziałach eksploatacji ZGMu przy ul. Łukasińskiego i Niepodległości, które według moich 
szacunków mają pod swoją jurysdykcją jakieś 4 – 5 tys. mieszkań z ulgi korzystają tylko 3 rodziny. Dla mnie 
jest to sytuacja zatrważająca i stąd kolejne pytanie czy nie jest możliwa sytuacja, że ZGM jako zarządca sam 
automatycznie naliczy ulgę, dlatego, że lokatorzy ZGM  sami nie składają deklaracji śmieciowych i nie ma 
możliwości w formularzu zaznaczyć kwadracika posiadam Kartę Dużej Rodziny i pytanie czy ZGM nie 
powinien był tego zrobić automatycznie.  
       Druga grupa pytań dotyczy przebudowy DK1 planowej z udziałem środków unijnych i takie pytanie, bo z 
mediów dowiadujemy się o różnych faktach z tym związanych natomiast ja zadaję konkretne pytanie. Kiedy 
był ogłoszony przetarg na wykonanie tego zadania? Ile oferentów się zgłosiło? Kiedy nastąpiło otwarcie ofert 
w tym przetargu i kiedy wyłoniono wykonawcę i jaki był dalszy tok postępowania w tej sprawie, a z doniesień 
medialnych wiemy, że nadal tego wykonawcy nie ma i stąd pytanie co dalej z tą sprawą? Czy będzie 
ogłoszony przetarg, czy w jakiś sposób będzie dokończony ten stary.  
      I ostatnie pytanie dotyczy sprawy, którą poruszam praktycznie od roku na chyba każdej sesji Rady 
Miasta, a mianowicie funkcjonowanie sklepu całodobowego z alkoholem przy Al. Pokoju 8. Z ostatniej mojej 
odpowiedzi na pytanie dowiedziałem się, że po uchyleniu decyzji Urzędu Miasta przez Samorządowe 
Kolegium Odwoławcze miasto złożyło odwołanie do Wojewódzkiego Sądu Administracyjnego i stąd pytanie 
na jakim etapie jest ta sprawa i jakie jest rozstrzygniecie w tej sprawie. Dziękuję bardzo. 
 
Wiceprzewodniczący Rady Miasta Marcin Maranda drodzy Państwo to są zdjęcia ul. Mokrej i ul. Małej. To 
jest część dzielnicy niestety zapomniana przez władze miasta, przez tych, którzy powinni czuwać nad 
porządkiem w tej dzielnicy, a żyją tam pełnoprawni obywatele Częstochowy, ludzie, którzy chcą żyć w 
przyjaznym otoczeniu i w dobrym klimacie. Stąd moje pytanie czy i kiedy można spodziewać się działań 
podjętych w kierunku po pierwsze uprzątnięcia tych terenów, tych posesji, część z tych posesji to są posesje 
miejskie.  
      I drugie pytanie czy i kiedy można się spodziewać lepszego zabezpieczenia tych posesji dlatego, że 
mimo iż w jakiś sposób te posesje zostały zabezpieczone to jednak tam wchodzą osoby trzecie, 
przeznaczone są tam budynki do rozbiórki i grozi to utratą na pewno zdrowia tym osobom, które na tych 
terenach przebywają. Dziękuję bardzo.  
 
Przewodniczący Rady Miasta Zdzisław Wolski przywitał Pana Posła na Sejm RP Tomasza Jaskółę. 
 
Radny Tomasz Tyl mam pytanie do Pana Prezydenta Szewińskiego, który się zajmuje służbą zdrowia. 
Panie Prezydencie w poniedziałek o 10.00 mamy nadzwyczajne posiedzenie rady społecznej szpitala 
miejskiego, gdzie będziemy debatować prawdopodobnie o zawieszeniu SORu w Częstochowie. Mam 
pytanie Panie Prezydencie czy Pan coś na ten temat wie, mógłby podać jakieś szczegóły? Dziękuję ślicznie. 
 
Radny Albert Kula pierwsze pytanie dotyczy styczniowej komisji licencyjnej PZPN na miejskim stadionie 
piłkarskim Raków. Chciałem się zapytać jakie są skutki tej wizyty, czy MOSIR otrzymał jakieś instrukcje od 
PZPN odnośnie dostosowania stadionu do wymogów ekstraklasy, czy powstała jakaś notka z tej wizyty jak 
tak to prosiłbym o wgląd.  
      Drugie pytanie dotyczy pieniędzy z budżetu państwa przeznaczonych na miejski stadion piłkarski Raków. 
Chciałem się dowiedzieć czy miasto zainteresowało się tą sprawą i czy konsultowało się już z Klubem RKS 
Raków Częstochowa, jak te środki finansowe najlepiej wykorzystać biorąc pod uwagę aktualne wymogi 
licencyjne PZPN dotyczące stadionu.  
    Trzecie pytanie dotyczy terenu pomiędzy Gazową, a Rzeźnicką w dzielnicy Ostatni Grosz. Teren od wielu 
lat jest bardzo zapuszczony, występują tam wysokie krzaki, szpetny pustostan i śmieci. Czy miasto mogłoby 
zobowiązać właściciela tego terenu do jego uporządkowania. Dziękuję. 
 
Radna Monika Pohorecka ja mam też kilka pytań. Panie Prezydencie chciałam dopytać o SOR, 
rzeczywiście doszły mnie słuchy, że ma być zawieszona działalność, więc ja chciałam doprecyzować tylko 
pytanie Kolegi Radnego Tyla czy ma to związek z pracami remontowymi, które się tam odbywają, więc też 
bardzo bym prosiła o taką informację na piśmie dotyczącą ewentualnego zawieszenia.  
     Kolejne pytanie dotyczy oczywiście Gimnazjum nr 17 przy ul. Legionów. Ja chciałam poinformować, że 
my jako Radni Prawa i Sprawiedliwości jesteśmy otwarci na dyskusję, bo do mnie też dochodzą informacje, 
że my jakoby jesteśmy przeciwni, zamknięcia itd. To jest nieprawda. Ja bardzo tutaj proszę i apeluję do Pani 
Radnej Krystyny Stefańskiej, żeby miała świadomość i taka informacja i taki przekaz do ludzi docierał, my 
jesteśmy absolutnie otwarci na dyskusję, niemniej mamy świadomość jak to wygląda, jaka to jest procedura 
formalna, administracyjna. Dzisiaj dopytywałam na Komisji Panią Naczelnik, więc żeby była jasność, mamy 
świadomość, że nie jest możliwe we wrześniu tego roku na pewno uruchomienie tego budynku i w związku z  
tym moje pytanie do Pana Prezydenta czy ktoś ze społeczności szkolnej Panie Prezydencie, Pani Dyrektor, 
władze szkolne, Zastępca Dyrektora, społeczność szkolna w postaci rodziców uczniów tam 
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uczęszczających, czy ktoś się zwracał do Pana Prezydenta, do władz miasta z taką inicjatywą, z takim 
postulatem, z taką propozycją? Więc bardzo bym prosiła o odpowiedź na to pytanie. 
      Kolejne moje pytanie dotyczy szpitala miejskiego. Przeczytałam gdzieś w mediach lokalnych, że gmina 
miasto Częstochowa jest w stanie i ma taką możliwość propozycji mieszkania, mieszkań służbowych dla 
lekarzy, którzy chcieliby podjąć pracę w naszym szpitalu. Bardzo się cieszę, natomiast moje pytanie brzmi 
czy w chwili obecnej gdyby taki lekarz potencjalny chcących podjąć w naszym miejskim szpitalu pracę czy 
na takie mieszkanie mógłby dzisiaj liczyć, które to są lokalne, w której one znajdują się lokalizacji miasta, w 
jakim trybie miałby być przyznane i czy na dzień dzisiejszy my takimi lokalami dysponujemy. Jeżeli tak to 
iloma.  
      Jeszcze ostatnie pytanie dotyczy niedawno niechlubny reportaż w programie Uwaga ukazał się 
dotyczący naszego częstochowskiego pogotowia. Ku mojemu zdziwieniu jedną z głównych osób tam 
występujących był Pan Dyrektor i o ile dobrze pamiętam musiał się tłumaczyć za swojego poprzednika, bo o 
ile dobrze pamiętam to wydarzenia przedstawione w programie miały miejsce za poprzednich rządów. Ja 
chciałam dopytać czy w związku z tym w naszym pogotowiu przyjęto inne standardy, doprecyzowano 
chociażby jakimś regulaminem dodatkowym czynności, które musi skład karetki, która jedzie w wyniku 
interwencji do danego pacjenta, więc bardzo bym prosiła o bliższe informacje na temat sytuacji, ja wiem, że 
dzisiaj sprawa jest w sądzie procedowana i ostateczne decyzje będzie oczywiście podejmował sąd i 
prokuratura. Wiem, że lekarz nie pracuje, natomiast czy w związku z tą sytuacją wprowadzono jakieś 
standardy precyzujące pracę składu specjalistycznej karetki. Dziękuję. 
 
Radny Jerzy Łodziński Panie Prezydencie ja mam kilka pytań związanych z rewitalizacja Alei i z tym 
remontem, a mianowicie od kiedy liczony jest okres trwałości tego projektu, kiedy dobiega końca okres 
trwałości i co jest z tym związane i kiedy można jakby jest dopuszczalna zmiana np. organizacji ruchu bądź 
zmianę wyglądu Alei. Prosiłbym o odpowiedź pisemnie. Dziękuję. 
 
Radny Jerzy Nowakowski w pierwszym pytaniu chciałem kontynuować temat przedłużenia linii 
tramwajowej na Zawodziu Dąbiu. Jednym z moich wniosków do budżetu miasta Częstochowy na rok 2018 
był wniosek pn. koncepcja przedłużenia linii tramwajowej z Alei Pokoju przez specjalną strefę ekonomiczna 
Euro Park Mielec do Walcowni. Ponieważ mnożą się pytania i analizy na ten temat powinniśmy Panie 
Prezydencie wrócić do, i zastanowić się nad zasadnością opracowania tej koncepcji. To nie byłoby drogie, a 
musimy to przeanalizować, ponieważ strefy przemysłowa w tamtym rejonie bardzo się rozwija, przybywa 
zakładów i przydałoby się przedłużenie tej linii tramwajowej.  
      Pytanie drugie odnośnie pogody. Meteorolodzy przewidują silne atak zimy. Czy służby Pana Prezydenta 
są przygotowane i jak są przygotowane na ten atak, bo wiemy, że ma być ponad -20 i silne opady śniegu.  
     Trzecie pytanie to kontynuując temat pogody, pogoda Panie Prezydencie była dosyć łaskawa dla 
Częstochowy czy oszczędności z tytułu zimowego utrzymania dróg można przekierować na bieżące 
utrzymanie dróg, ponieważ pojawiają się liczne pęknięcia i ubytki i można by w trybie tzw. korkowania po 
prostu przerzucić te środki na bieżące łatanie, bo wiadomo, że wiosną po maju już trzeba będzie je 
porządnie zreperować, ale takie bieżące w trybie tzw. korowania właśnie.  
    I ostatnie pytanie. Za przychodnią i szpitalem hutniczym na Al. Pokoju od strony ul. Kucelińskiej jest taki 
łącznik taki komunikujący ul. Kucelińską z Al. Pokoju. Jest tam wielkie poważne zapadlisko, które utrudnia 
ruch kołowy. Prosiłbym w trybie bieżącego utrzymania ruchu o zasypanie tego zapadliska i jakieś 
symboliczne nawet prowizoryczne utwardzenie, ponieważ gdy są opady gromadzi się tam woda i jadący 
pojazdami nie wiedzą jak głębokie jest to zapadlisko i grozi to licznymi uciążliwościami i konsekwencjami. 
 
Radna Jolanta Urbańska ja z uporem maniaka będę się dopytywać o kwestię konsultacji społecznych w 
sprawie zakazu fajerwerków podczas nocy sylwestrowej. Pan Prezydent obiecał w  noc sylwestrową, że 
przeprowadzi w styczniu, jest koniec lutego i chciałabym, żeby Pan Prezydent był uprzejmy wskazać 
konkretny termin. Dziękuję. 
 
Radny Jacek Krawczyk ja mam pięć pytań. Pierwsze pytanie do Pana Prezydenta dotyczy zmiany nazwy 
ulicy na ul. Marka Perepeczki, ponieważ Pan Wojewoda odpowiedział nam, że nie jesteśmy uprawnionym 
podmiotem jako Radni, jako wnioskodawcy, a właściwym będzie do złożenia Prezydent Miasta Częstochowy, 
no to w sumie nawet bardziej chciałbym poinformować, że na kancelarii złożyłem do Pana Prezydenta w 
imieniu Klubu taki wiosek o wystąpienie z zapytaniem do Wojewody i do IPNu. Nie chcemy tutaj wchodzić w 
konflikt z Panem Wojewodą, jeżeli Pan Wojewoda przedstawił takie wytyczne to chcemy je wypełnić, bo 
zależy nam na uzyskaniu tej zgody, więc złożyliśmy to na kancelarii i prosilibyśmy Pan Prezydenta o 
podjęcie stosownych działań i umożliwienie podjęcia ewentualnie odpowiedniej uchwały.  
      Kolejne moje pytanie dotyczy tematu, który wprowadziliśmy do budżetu czyli na nasz wniosek zostały 
zabezpieczone pieniądze na podwyżki dla pracowników Urzędu Miasta oraz jednostek podległych. 
Chciałbym wiedzieć czy jest to w odpowiedni sposób realizowane, docierają do nas informacje, że 
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niekoniecznie, są jakieś problemy z realizacją tych podwyżek, więc chcielibyśmy wiedzieć, że pieniądze, o 
które wnioskowaliśmy, a które zostały zabezpieczone zostały w należyty sposób bez zbędnej zwłoki 
rozdysponowane wśród pracowników i jednostek podległych. 
      Kolejne moje pytanie dotyczy autobusu londyńskiego. Wiemy, że jest problem z tym dachem, trwa 
dyskusja czy obciąć ten dach czy nie obcinać tego dachu. My uważamy, że autobus sprawdzi się i przez to 
też nazwijmy to hitem ponieważ był to pojazd bez dachu, jednakże rzucamy taką propozycję czy nie 
rozważyć ewentualnie możliwości zakupy drugiego autobusu londyńskiego tym razem bez dachu i w 
odpowiedni sposób później spróbować to zagospodarować w zależność od pogody. Po prostu rzucamy to do 
przemyślenia, chyba, że Pan Prezydent uzna, że można usunąć dach, tak więc temat byłby wyczerpany.  
    Kolejne moje pytanie dotyczy dokumentacji technicznej ul. Obrońców Westerplatte. To jest wniosek który 
też wielokrotnie składaliśmy zwłaszcza w tej chwili będzie potrzebny, aby udrożnić część dzielnicy Parkitka, 
chcielibyśmy wiedzieć czy Pan Prezydent ujął to wśród dokumentacji i w tym roku zostanie wykonana 
dokumentacja techniczna ul. Obrońców Westerplatte, a przypominam, że tam mamy ok. 98% jeżeli chodzi o 
wykupy terenów, więc gdybyśmy w tym roku przygotowali dokumentację to w  przyszłym roku możemy 
myśleć o realizacji o budowie tej niezbędnej drogi dla kilku dzielnic.  
    Kolejne moje pytanie dotyczy możliwości umieszczenia w planie oświetlenia ulicy Karkonoskiej. 
Mieszkańcy wielokrotnie zgłaszali się i upominali o umieszczenie tej ulicy, w zasadzie  wszystkie ulice wokół 
mają oświetlenie tylko nie ul. Karkonoska. Bardzo bym prosił na ten rok przynajmniej spróbować umieścić 
dokumentację techniczną, żeby już coś można było wykonać, żeby w przyszłym roku ewentualnie można 
było spróbować to oświetlenie zbudować, oświetlenie raczej nie jest jakimś wielkim problemem jeżeli chodzi 
o miasto, bo większość projektów jest realizowana i chciałbym, żeby też tą ulicę ująć w programie zgodnie z  
oczekiwaniami mieszkańców. Dziękuję. 
 
Radny Andrzej Sowa Panie Prezydencie pierwsze pytanie będzie dotyczyło przewidywanej modernizacji  
drogi krajowej 46. Na jakim etapie jest postępowanie przetargowe i kiedy planuje się rozpoczęcie fizyczne tej 
inwestycji.  
    I drugie pytanie dotyczy możliwości naprawy nawierzchni poboczy na ul. Ikara. To było tam niedawno 
naprawiane, ale wskutek tego, że ta naprawa była pewnie wykonana no niedokładnie trzeba było to 
podprawić, bo tam są poważne kłopoty z komunikacją pieszą mieszkańców jak również przez to, że 
krawędzie  drogi są mocno zdewastowane mieszkańcy jak nie mają tego pobocza również w odpowiednim 
stanie to mają kłopoty z wjazdem i z wyjazdem z posesji. Dziękuję bardzo. 
 
Radna Justyna Kielesińska Szanowny Panie Prezydencie mam pytanie z jakiej inwestycji zrezygnowano 
by zainstalować sygnalizację świetlną na ul. Śląskiej i Kopernika? Gdzie były ukryte pieniądze w 
proponowanym budżecie miasta na rok 2018? Jak wiemy została ta sprawa odrzucona i dlatego chciałabym 
poznać prawdę, chciałabym wiedzieć. Dziękuję bardzo. 
 
Radny Łukasz Wabnic ja mam pytanie do Prezydenta Matyjaszczyka, który jest co prawda dzisiaj 
nieobecny (Radny zgłosił problem z mikrofonem). Prosiłbym Pana Prezydenta Matyjaszczyka, aby jasno się 
określił jakie są jego intencje jeżeli chodzi o Dom Księcia. Podjęliśmy już wspólne co prawda działania 
mające na celu znalezienie kogoś kto byłby w stanie zainwestować w ten obiekt i bardzo bym prosił Pana 
Prezydenta, aby jasno się określił jakie są intencje jego w tej sprawie. Dziękuję bardzo. 
 
Radny Piotr Wrona Panie Przewodniczący, Panie Prezydencie jedno pytanie. Jednym  z miast w Polsce, 
gdzie funkcje ogrzewania miejskiego pełni firma, którą taką funkcje pełni w Częstochowie, celowo nie 
wymieniam nazwy tej firmy, powstałą taka idea, wystąpiły takie postulaty, żeby nastąpiła reprywatyzacja tej 
firmy w celu podłączenia więcej nieruchomości do ogrzewania wspólnego. Czy w Częstochowę  taka idea 
jest, czy w ogóle byłą rozważana taka idea. Dziękuję bardzo. 
 
Zastępca Prezydenta Miasta Mirosław Soborak te pytania, które będą wymagały bardziej szczegółowej 
analizy oczywiście na nie odpowiemy na piśmie, natomiast kilka takich rzeczy, które odpowiedź może paść 
tutaj. Już nie pamiętam który z Panów Radnych chyba Pan Radny Maranda, śmieci na Starym Mieście. 
Panie Radny myśmy tam to sprawdzili ze strażą miejską już bodaj kilkakrotnie, niestety kłopot polega na 
tym, że w 98% są to nieruchomości prywatne i mamy tylko jedyne wyjście, możemy wydać tzw. wykonanie 
zastępcze, zarządzenie zastępcze czyli zrobić to na własny koszt i modlić się, żeby kiedyś, kiedyś, kiedyś 
ktoś, bo tak w wielu wypadkach jest również tak, że nie wiadomo czyje to tak naprawdę jest, bo tam trwają 
postępowania spadkowe różnego rodzaju, więc nawet trudno by było liczyć na jakiekolwiek odzyskanie 
jakiejkolwiek części należności, ale spróbujemy jakieś rozwiązanie takie nazwijmy to o charakterze 
incydentalnym znaleźć. 
      To samo to co Ostatni Grosz. Tam te nieruchomości też mają niestety nieuregulowany status prawny i 
tam jest kłopot ze skuteczną interwencją w tym zakresie. Nie wiem który z Panów Radnych pytał się o 
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trwałość projektu III Aleja. To wszystko w  całość było robione, całym projektem. Okres trwałości projektu 
kończy w styczniu 2021 r. To nam trochę utrudni życie z wielu różnych powodów są ograniczenia wynikające 
z zakazu uzyskiwania dochodów, z obiektów, które tam możemy mieć, więc my sami czekamy jak kania 
dżdżu na to, żeby się ten okres skończył. 
     Pan Radny Nowakowski z uporem godnym lepszej sprawy rok w  rok pyta czy oszczędności z zimowego 
utrzymania dróg, Jurku jeszcze się zima nie skończyła. Także jeszcze może nam te 20 stopni sypnąć i 
złapać ileś oby nie, natomiast będziemy się martwić jak już będziemy mieli pewność, że nic się z tego nie 
stanie.  
     Co do DK1. Postepowanie tam było otwarte w 2016 r., bodaj było 7 uczestników, rozstrzygnięcie po wielu 
pytaniach, tam była walka o to generalnie rzecz biorąc. Po wielu pytaniach rozstrzygniecie zapadło w lipcu 
tego roku, rozstrzygnięcie zaskarżone, więc jesteśmy w dalszym ciągu w procedurze prawa zamówień 
publicznych, bo to jest duże postepowanie, więc tam są jeszcze dodatkowe obostrzenia.  
     Co do DK46 tam jest rozstrzygnięcie postępowania  natomiast zgodnie z przepisami każdy projekt 
powyżej wartości 20 mln euro musi być przed podpisaniem umowy poddany kontroli Urzędu Zamówień 
Publicznych. Taka kontrola trwa i w związku z tym nie możemy podpisać umowy co nie oznacza, że tutaj są 
jakiekolwiek przeszkody. Nie spodziewamy się jakichkolwiek interwencji w tym zakresie, więc cierpliwie 
czekamy na zakończenie postępowania kontrolnego tak jakby kontroli uprzedniej przed podpisaniem umowy, 
będzie to dla nas i dla wszystkich bezpieczne również, że ktoś jeszcze trzeci popatrzy okiem na całą 
procedurę, na całe postępowanie. Także tutaj ryzyka od strony formalno – prawnej nie ma. Z mojej strony 
tyle. Dziękuję. 
 
Wiceprzewodniczący Rady Miasta Marcin Maranda przekazał prowadzenie obrad Przewodniczącemu 
Rady Miasta Zdzisławowi Wolskiemu. 
 
Ad pkt.8 
Wystąpienia zaproszonych  gości. 
 
Poseł na Sejm RP Tomasz Jaskóła dzień dobry, witam Państwa. Szanowni Państwo witam serdecznie 
chciałem tylko rozpocząć od tego, że wczoraj byłą 71 rocznica zamordowania gen. Warszyca strzałem w tył 
głowy, a że zbiega się ta rocznica chwała Bogu, z tym, że degradujemy przestępców jak Jaruzelski, Kiszczak 
to chciałbym, żebyśmy tutaj wstali i dosłownie minutą ciszy uczcili pamięć wielkiego generała, Żołnierza 
Niezłomnego.  
 
Zebrani uczcili minutą ciszy gen. Warszyca. 
 
Przyszedłem do Państwa w czterech sprawach. Pierwsza sprawa nie widzę tutaj zainteresowanego, 
chciałem Państwa poinformować, że złożyłem zawiadomienie do prokuratury w sprawie konkursu  
rozstrzygniętego na powołanie centrum wsparcia inicjatyw, w którym uczestniczył w konkursowej komisji Pan 
Radny Dariusz Kapinos, nie widzę go tutaj. Pan Radny zapomniał, że będąc w komisji powołując i 
podpisując dokumenty oświadczające, że nie ma nic wspólnego z podmiotami, które biorą udział w  tym 
konkursie zapomniał, że jednym z oferentów startujących w konkursie była Fundacja „Dla rozwoju”, gdzie 
prezesem jest Marta Leżajska, która w Jurajskim Ośrodku Wsparcia Ekonomii Społecznej jest bezpośrednim 
przełożonym Dariusza Kapinosa, a nadto w radzie fundacji „Dla Rozwoju” zasiada jego córka P. W.. To 
zostało przekazane do prokuratury 16 listopada czekamy oczywiście na działania prokuratury i pewnie bym 
nie zareagował na to czekając spokojnie na to co prokuratura zrobi tylko mam w ręku pismo, w  którym 
okazuje się, że jeden z Wiceprezydentów mówi, że nic się nie stało i wszystko jest w porządku, a  poza tym 
mimo wycofania się z tego konkursu czyli pond 300 tys. zł tak Pan Radny potrafi czytać, nie wiem czy potrafi 
w takim razie, bo składa oświadczenie, że nie ma związków jako członek kom isji konkursowej, ale mam tutaj 
pismo, że jednak mimo wszystko 19 686 zł już zostało jak gdyby przez tę Fundację wdrożone i w związku z 
tym Fundacja będzie oddawać 132 godziny szkoleń dla mieszkańców w Częstochowie. Ja twierdzę, że te 
szkolenia się w ogóle nie odbędą, a poza tym szkolenie za 150 zł za godzinę jest bardzo drogie. Ja 
proponuję Panu Radnemu Kapinosowi, żeby poszedł z wędką, odłowił ryb za 19 686 zł i po prostu 
podarował te pieniądze dla podatnika częstochowskiego. To jest pierwsza sprawa, z którą przyszedłem do 
Państwa.  
      Druga sprawa, z  którą do Państwa przyszedłem to jest w moim przekonaniu coś skandalicznego co 
będziecie Państwo głosować dzisiaj i tutaj na moim miejscu powinna być Pani Radna Ewelina Balt, która jest 
Przewodniczącą Komisji Edukacji, a już powiem Państwu na czym to polega. Otóż mam tutaj liceum 
Mickiewicza i działkę z tego Liceum Mickiewicza dzisiaj będziecie sprzedawać. Taki fragment działki, ta 
działka 9, tam jest obok 9.2, ona jest naprzeciwko Galerii Jurajskiej Szanowni Państwo. To jest prawie 900 
m, macie to Państwo jednym z punktów dzisiaj i teraz moje pytanie brzmi, proszę zobaczyć kto jest 
właścicielem tych działek 8.8. Galeria Jurajska przed chwilą dodzwoniłem się do Pana, wartość tej działki to 
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jest 3 mln i 1 mln zł, więc Państwo w uzasadnieniu, Państwo się zgodzicie na bezprzetargową sprzedaż tej 
działki z wolnej ręki rozumiem, że Pan Prezydent sprzeda tę działkę. I moje pytanie brzmi tak, bo ja wczoraj 
byłem na spotkaniu u Pana Prezydenta i słyszałem pełne słowa frazesów tak naprawdę, gdzie słyszę 
oświata, dbamy o nauczycieli, szkoły. Czy V Liceum Mickiewicza wie, że odrąbujecie jej działkę, którą w 
styczniu odrąbaliście i będziecie sprzedawać? Czy V liceum Ogólnokształcące, Dyrekcja, rodzice i młodzież 
wie, że być może dzięki tej inwestycji nie będą mogli ci ludzie np. stworzyć boiska. Proszę dokładnie 
zobaczyć, to jest niesamowite, płot nawet będziecie musieli rozbierać, będziecie musieli jeszcze raz ogrodzić 
Liceum Ogólnokształcące. Rozumiem, że to jest prawdziwy obraz naszego miasta, prawdziwy.  
     Następna rzecz Szanowni Państwo będziecie dzisiaj głosować zwiększenie czy przesunięcie raczej 
kredytu 10 – milionowego na ten rok. Ja się domyślam Szanowni Państwo po co to jest. Domyślam się 
oczywiście po to, żebyście Państwo robili konkurs wyborczy, bo są wybory w tym roku. Kto się tam będzie 
pojawiał? Pan Radny Kapinos na Waszych kiełbasiano jakiś tam imprezach, Pani Radna Balt będzie się tam 
pojawiała, a  ona powinna być tutaj i broić interesu szkoły i budynku szkolnego, ale jej nie widzę, Pana 
Radnego Kapinosa też nie widzę. Rozumiem, że jest aktywny w konkursach, w których nie powinien brać 
udziału jako strona konkursowa. Czy Państwo niektórzy z  Radnych tutaj umieją czytać? No bo w 
oświadczeniu jeśli zgadzam się i mówię, że w oświadczeniu nie mogę brać udziału, bo moja córka i moja 
szefowa w podmiocie pracuje i ten podmiot wygrywa, no to albo Radny nie umie czytać albo jest analfabetą i 
nie powinien być Radnym albo powinno miasto wreszcie zareagować. Gdyby był ten człowiek, ja ze wstydu 
bym tutaj jako Radny nie przyszedł, tylko wy o tym nie  informujecie, bo jedyna gadzinówka tutaj chwali 
wasze sukcesy. Pochwalcie się Szanowni Państwo Kapinosem i tutaj oświadczeniem, nic się nie stało. Mogę 
zacytować: „wobec powyższego zarzuty dotyczące nieprawidłowości w przeprowadzonym postępowaniu nie 
znajdują odzwierciedlenia w stanie faktycznym i nie dają podstaw do wyciągnięcia odpowiedzialności po 
stronie Urzędu. No pewnie, bo nie zakończyło się jeszcze dochodzenie prokuratury w tej sprawie. To jest 
codzienna metoda Szanowni Państwo, że Radni uczestniczą w konkursach, w których następuje kolizja? To 
ile jeszcze mamy takich działek sprzedanych w dziwnych okolicznościach albo konkursów 
przeprowadzonych w tym mieście, gdzie Radni głosują w komisji konkursowej za podmiotami, z którymi są 
żywotnie powiązani. Ile?  
      I teraz ostatnia rzecz, widziałem w tej dyspozycji, którą Państwo będziecie dzisiaj głosować, że będziecie 
Państwo przeznaczać ponad 600 tys. zł w ramach odszkodowania dla jednego podmiotu. Komobex. Moje 
pytanie brzmi za co te odszkodowanie Państwo płacicie? Ja wiem, proszę Państwa tu są władze, które mają 
dbać o interes miasta. Nie widziałem tego w przypadku tej działki. Jeśli sprzedacie Państwo tę działkę to 
Liceum całe będzie o tym wiedzieć, postaram się o to. Cała młodzież w tym mieście, proszę się nie śmiać 
Zastępco Prezydenta Marszałek, wszyscy będą to wiedzieć. Pan jest tylko zastępcą, aczkolwiek kocha się 
Pan tytułować Wiceprezydentem, ale takiej funkcji nie ma w ustawie. Trzeba też przeczytać. Wszyscy będą 
to wiedzieć, że shandlowaliście działkę liceum Mickiewicza, wszyscy. Rodzice, nauczyciele. Dyrekcja wie o 
tym jak odcinaliście w styczniu tę działkę. Jakie tempo macie zabójcze. Gdybyście tak remontowali drogi 
byłbym pod wrażeniem i z  tym do Państwa poszedłem. Mam jeszcze wiele spraw, które wczoraj 
próbowałem załatwić z Prezydentem: hybrydy, które są w CBA i wasza nieudolność, drogi i wasza 
nieudolność. Tym miastem trzeba wstrząsnąć, bo bez wstrząsu po prostu, no skala bezczelności że ktoś 
mówi, że nic nie zostało załatwione, gdzie Radny uczestniczy w konkursie naprawdę jest porażająca. Wiecie 
co Państwo ludzie w mieście mówią, skala bezczelności przerażająca. Chciałbym Państwa przed tym 
głosowaniem zostawić, pośledzę jeszcze z uwagą Państwa obrady i mam nadzieję, że Państwo zagłosujecie 
przeciwko udzieleniu Prezydentowi możliwości zbycia tych działek, bo przed momentem dzwoniłem i te 
działki kosztują 3 i 1 mln zł. Zobaczymy czy uderzycie  szkołę, zobaczymy. Nie ma Pani Naczelnik. Tak 
dbamy o edukację. Tniemy działki szkolne i oddajemy w prywatne ręce. Brawo. Dziękuję serdecznie za 
wystąpienie.  
 
Radny Łukasz Kot ma kilka uwag, Pan Poseł jest był nauczycielem czyli pracował w szkole i on nie wiem, 
że majątek szkoły jest  ponad trybem jak to mówią w Warszawie, a Poseł jest z Warszawy i Pan Poseł były 
nauczyciel nie wie, że majątek szkoły jest w trwałym zarządzie dyrekcji i dyrekcja musi wyrazić zgodę na 
zbycie działki, części działki czegokolwiek ze szkoły, przecież to wstyd jest. Panie Pośle przecież Pan 2 dni 
temu obraził dziennikarza na forum, na twitterze, bo Pan książek nie czyta. 
 
Poseł na Sejm Tomasz Jaskóła proszę  dobrze czytać, ad vocem Szanowny Panie Pan musi sobie zdawać 
sprawę, że dyrektorzy w tym mieście są wybierani w  takich konkursach, że płakać  się chce. W takich 
samych konkursach jak uczestniczył Pan Kapinos. 
 
Radny Łukasz Kot Pan Poseł mówi o czytaniu przez Radnego, a  sam nie potrafi czytać książki. Obrażać 
dziennikarza na forum, na twitterze w ogóle nie wiem jakie to jest nazwisko, kto jest kim, to jest ważne, bo to 
jest jego wiarygodność i rzetelność. Zadbaliśmy o to, żeby w tej szkole było miejsce na boisko, na ekstra 
drogę pożarową, jakby Pan Poseł zadał trochę trudu to by wiedział. Dziękuję. 
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Zastępca Prezydenta Miasta Ryszard Stefaniak proszę Państwa ja nie chciałbym się tutaj wdawać w 
dyskusję, ale bardzo bym prosił Pana Posła, aby nie uprawiać taniej propagandy i przede wszystkim 
kłamliwej propagandy, ponieważ po pierwsze w tym mieście o oświatę dbamy, i dbamy dobrze i rozwiązania, 
które to miasto podjęło głosami radnych tu siedzących i nie należy ich traktować jak nie wiadomo dzieci w 
szkole, na które można nakrzyczeć itd., bo to są odpowiedzialni ludzie, stanowią prawo, wiedzą co robią i na 
to może chciałbym zwrócić uwagę również jako nauczyciel z zawodu. Natomiast chcę zwrócić uwagę, że 
rozwiązania, które to miasto w dziedzinie edukacji podjęło to dzisiaj realizuje rząd chociażby Prawa i 
Sprawiedliwości, bo wcześniej jeszcze jak gdyby czasami miał problem z tym.  
    Kolejna rzecz, na którą chciałem zwrócić uwagę, że Liceum V w żaden sposób nie będzie ograniczone w 
funkcjach edukacyjnych. To co jest związane z tą działką to są kwestia wystąpień ze strony Dyrektora. To nie 
będzie drodze przeszkadzać, to nie będzie boisku przeszkadzać i innym rzeczom i bardzo proszę, żebyśmy 
po prostu z trybuny Rady Miasta nie uprawiali po prostu kłamliwej propagandy, bo to niczemu po prostu nie 
służy. Natomiast rzeczy jeżeli są trudne inne będziemy je wyjaśniać, ale nie może być sytuacji takiej, że Pan 
będzie opowiadał rzeczy, które po prostu są nieprawdziwe. Dziękuję uprzejmie. Proszę Pana jest czas 
dokonany, jest czas niedokonany o czym Pan chyba wie, natomiast tutaj Przewodniczący prosił, żeby nie 
prowadzić dyskusji, ja tylko zwracam uwagę, że nie można uznać wystąpienia Pana Posła jako eks katedra 
słusznego jedynie prawnego i właściwego, bo po prostu  Pan ma błędne informacje i formułuje w sposób 
nieuprawniony swoje niewłaściwe opinie. Dziękuję uprzejmie. 
 
Ad pkt.9. 
Przewodniczący Rady Miasta Zdzisław Wolski poprosił o zgłaszanie kandydatur do Komisji Uchwał 
i Wniosków. 
 
Radny Krzysztof Świerczyński w imieniu Klubu Radnych Mieszkańcy Częstochowy zgłosił kandydaturę 
Radnego Piotra Stracha. 
 
Wiceprzewodniczący Rady Miasta Artur Gawroński w imieniu Klubu Radnych Prawa i Sprawiedliwość 
zgłosił kandydaturę Radnego Jerzego Nowakowskiego. 
 
Radny Zbigniew Niesmaczny w imieniu Klubu Radnych SLD zgłosił kandydaturę Radnego Tomasza Tyla. 
 
Radni wyrazili zgodę na udział w Komisji Uchwał i Wniosków. 
 
Przewodniczący Rady Miasta Zdzisław Wolski poddał pod głosowanie następujący skład Komisji Uchwał i 
Wniosków: Radny Piotr Strach,  Radny Jerzy Nowakowski, Radny Tomasz Tyl. 
 
Rada Miasta Częstochowy przy 19 głosach za, braku głosów przeciwnych i braku głosów wstrzymujących 
się przyjęła ww. skład Komisji Uchwał i Wniosków. 
 
Ad. Pkt. 10. 
Informacja dotycząca stanu sanitarnego miasta Częstochowy w 2017 r. – załącznik nr 4 do protokołu. 
 
Radny Piotr Wrona Panie Przewodniczący, Panie Prezydencie ja mam trzy pytania. Chciałbym wykorzystać 
sytuację kiedy jest z nami Pan Dyrektor, w ostatnim czasie dużo mówi się o grypie czy Pan Dyrektor mógłby 
nam troszeczkę przybliżyć temat grypy. Wczoraj dowiedzieliśmy się, że w ościennym województwie zapadło 
kilka osób szczególnie na złośliwy szczep grypy AH1N1 czy w województwie śląskim Pan Dyrektor ma taką 
informacje czy szczep funkcjonuje czy osoby są chore na to.  
      Druga rzecz, chodzi o pytanie o legionellę, wykrytą, która wyczytałem w tym raporcie w układzie 
ogrzewania w basenie Sienkiewicza. Chciałbym się troszeczkę szerzej dowiedzieć, ten basen był niedawno 
remontowany czy tam nie jest źle zaprojektowana instalacja ogrzewania, że te pałeczki tam zostały wykryte. 
Druga sprawa jeżeli chodzi o legionellę kilka lat temu w basenie na Dekabrystów wykryto te pałeczki gramm 
ujemne czy w tym roku były robione badania i jak często były te badania robione. 
      I sprawa trzecia czyli dopalacze i narkotyki, Panie Dyrektorze czy zaobserwował Pan, że profilaktyka 
antynarkotykowa, anydopalaczowa, którą prowadzę od lat wraz z bratem przynosi jakieś efekty. Sam 
kilkukrotnie do Pana Dyrektora dzwoniłem z prośbą o interwencje jeżeli chodzi o interwencję jeżeli chodzi o 
dopalacze kiedy dostałem informacje, że takie dopalacze pojawiają się. Chciałem się dowiedzieć czy Pan 
Dyrektor z perspektywy Urzędu już widzi, że to przynosi jakieś konkretne korzyści. Dziękuję bardzo. 
 
Inspektor Dariusz Nowicki Panie Przewodniczący, Panowie Prezydencie, Szanowni Państwo może zacznę 
od tyłu jeśli Pan pozwoli, otóż jeśli chodzi o dopalacze sytuacja jest na chwilę obecną opanowana. Tzn. 
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aktualnie w mieście Częstochowa nie mamy zarejestrowanego, nie obserwujemy obiektu, który 
wprowadzałby do obrotu dopalacze, ponieważ na mocy ustawy o przeciwdziałaniu narkomanii inspekcja 
sanitarna zajmuje się przypadkami wprowadzenia do obrotu, natomiast wiadomo, że to ze względu na to, że 
zjawisko jest dość skomplikowane jest tutaj obszar do działań również dla policji jak również i straży 
miejskiej, bo tu chodzi o monitoring stron internetowych i różnych innych źródeł pozyskiwania dopalaczy 
przez naszą młodzież. Natomiast chcę powiedzieć jedno, że jeśli chodzi o wskaźniki dotyczące zatruć 
związanych z dopalaczami one stabilizują czyli można domniemać, że jednak funkcjonowanie takiego 
obiektu zawsze negatywnie wpływa na ilość sprzedawanych dopalaczy. To jest na takiej zasadzie, że jeśli 
mamy jakieś źródło to wokół pojawia się dilerka i również ta sprzedaż taka z ręki do ręki. W związku z czym 
dzięki działaniom policji no i nie ukrywam dużej determinacji ze strony naszych pracowników, ponieważ to 
było wejście siłowe muszę Państwu powiedzieć, wejście siłowe z udziałem wyspecjalizowanych do tego 
służb, udało się tę sytuację jakby opanować i tutaj na chwilę obecną mamy dobre informacje. Natomiast 
chcę powiedzieć z drugiej strony, z naszych doświadczeń, kilkanaście złożyliśmy doniesień do prokuratury, 
ponieważ tym zjawiskiem zajmujemy się już od 2010 roku, 8 lat, kilkanaście takich doniesień. Powiem 
wprost, żaden z tych donosów nie doprowadził do ukarania jakiś osób winnych, jak również chcę podkreślić 
w toku prowadzonego przez nas postępowania administracyjnego nałożyliśmy wiele kar na kilkaset tys. zł są 
to niestety środki nieściągalne na chwilę obecną. 
       W przypadku chorób zakaźnych szczególnie grypy, o którą Pan Radny tutaj dopytywał. No muszę 
powiedzieć, że cieszę się, że padło takie pytanie, ponieważ jako lekarz, jako inspektor muszę powiedzieć, że 
jest to wstydliwy problem dla naszego kraju, bo proszę zwrócić uwagę kiedy my o tej grypie rozmawiamy? 
Nie w sierpniu, we wrześniu kiedy należy się zainteresować szczepieniami, tylko rozmawiamy wtedy kiedy 
właśnie są zgony, są powikłania czy też zaglądają w oczy szczepy wysoce jakieś oporne. Panie Radny 
szczepionka, która jest dedykowana na ten sezon epidemiczny działa również w kierunku tego wirusa 
AH1N1 w związku z czym jeśli Pan jest zaszczepiony to proszę być spokojnym, bo skuteczność szczepionki 
jest bardzo wysoka. Niemniej jednak chcę powiedzieć, że na tle kraju te nasze niewielkie procenciki, bo co 
by tu nie powiedzieć jeśli są to wskaźniki na poziomie 3,6 populacji, 3,6% populacji w Częstochowie 
zaszczepionych to te 2, jakiś tam odsetek niższy w kraju no to wydaje mi się, że tutaj Częstochowa zupełnie 
dobrze się prezentuje, być może w szczególności, że na podstawie tych danych i tu chcę podkreślić, że 
programy, które Państwo realizują, które finansuje Urząd Miasta Częstochowy, szczególnie w tym obszarze 
grypy cieszą się naprawdę dużym zainteresowaniem i te cyfry ulegają jakby sukcesywnemu podwyższeniu, 
bo w przypadku grypy w 2016 r. zaszczepiony 3 579 osób w Częstochowie, natomiast w 2017, ponieważ 
moja informacja dzisiejsza dotyczy roku 2017 było to 3 644 i z tego co wiem i odbieram naprawdę bardzo 
wiele telefonów, jest wiele osób zainteresowanych, zachęcam do kontynuacji, ponieważ jest to rodzaj 
również edukacji społeczeństwa w tym zakresie, troszkę lepiej się prezentuje niż wskaźniki krajowe.  
     I pytanie dotyczące legionelli. No to czy instalacja jest wykonana prawidłowo czy nie to tu już jest pytanie 
wydaje mi się nie do Inspektora Sanitarnego, ponieważ ja jestem lekarzem, natomiast cała procedura 
budowlana i oddania do użytkowania no polega na tym, że każda inwestycja musi być zrealizowana zgodnie 
z projektem, finalnie również są osoby, które nadzorują cały ten proces budowalny. My w ramach naszego 
nadzoru sanitarnego obserwujemy pewnego rodzaju zjawiska, wskazujemy kierunki, które należy podjąć w 
celu zwiększenia bezpieczeństwa sanitarnego. Po prostu zaobserwowaliśmy rzeczywiście, że mimo, że 
pływalnia jest w miarę nowa zaobserwowaliśmy, że jednak pewne wyniki badań nas tutaj niepokoiły. Czym to 
jest spowodowane? Czy związane było to z zastoinami, na jakiś powiedzmy odcinkach nieużywanych rur, 
czy też nie, my taką informację przekazujemy i na mocy decyzji przymuszamy administratorów obiektu na 
doprowadzenie jakby wody do stanu prawidłowego i tu muszę powiedzieć, że nie tylko w obszarze legionelli, 
ale również i w obszarze sieci wodociągowych na terenie miasta również obserwowaliśmy przejściowo 
niepokojące zjawiska, ponieważ gro wody do spożycia przez mieszkańców jest zaopatrywane, dostarczane 
przez przedsiębiorstwo wodociągów, ale jest również takie małe przedsiębiorstwo wodociągowe Gorgol, tutaj 
w roku 2017 mieliśmy pewnego rodzaju problemy, gdzie miano coli i bakterie z grupy coli obserwowaliśmy w  
wodzie do spożycia i również tutaj na mocy decyzji administracyjnej przymuszamy zarządcę do 
doprowadzenia wody do stanu zgodnego z rozporządzeniami. Inaczej rzecz ujmując, wydawać by się mogło, 
że w ramach monitoringów własnych wszystkie przedsiębiorstwa, które odpowiadają za właściwą jakość 
dostarczanego produktu one powinny to wykrywać, niemniej jednak okazuje się, że zawsze ten nadzór 
zewnętrzny, który jest prowadzony przez Instytut typu Państwowa Inspekcja Sanitarna jest jak najbardziej 
zasadny i po prostu te wyniki badań i te zdarzenia jak najbardziej wskazują, że ta czujność epidemiologiczna 
jest jak najbardziej wskazana, która przedkłada się na nierejestrowanie zachorowań, bo co jest istotne?  Ani 
w tym przypadku, o którym Pan Radny wspomniał problemem z tym basenem czy też tej sieci wodociągowej 
jest na tyle wcześniej wykryte, że nie doprowadza do zachorowań wśród mieszkańców.  
 
Rada Miasta Częstochowy rozpatrzyła ww. informację. 
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Ad. Pkt. 11. 
Sprawozdanie z działalności Komisji Bezpieczeństwa i Porządku dla Miasta Częstochowy za 2017 rok – 
załącznik nr 5 do protokołu. 

 
Rada Miasta Częstochowy rozpatrzyła ww. sprawozdanie. 
 
Ad. Pkt. 12. 
Informacja Prezydenta Miasta Częstochowy dotycząca odszkodowań lub wykupu nieruchomości z powodu 
niemożności korzystania z nich w dotychczasowy sposób lub zgodnie z dotychczasowym przeznaczeniem 
oraz zwrotem odszkodowań i ustalonych opłat w związku ze stwierdzeniem nieważności uchwały rady gminy 
w sprawie planu miejscowego  i wydanych decyzjach – załącznik nr 6 do protokołu. 

 
Ad. Pkt. 13 - 15  
Przewodniczący Rady Miasta Zdzisław Wolski poprosił o przygotowanie projektu uchwały w sprawie: 

 zmian w Wieloletniej Prognozie Finansowej Miasta Częstochowy na lata 2018 – 2033. (BR.7.L.18) - 
załącznik nr 7 do protokołu. 

 zmian w budżecie miasta Częstochowy na rok 2018.(BR.8.L.18) - załącznik nr 8 do protokołu. 

 w sprawie  zmiany Uchwały Nr 539.XXXIX.2017 Rady Miasta Częstochowy 
z dnia 10 kwietnia 2017 r. w sprawie zaciągnięcia kredytu w Europejskim Banku 
Inwestycyjnym.(BR.19.L.18) - załącznik nr 9 do protokołu. 

Opinia Komisji Infrastruktury i Ochrony Środowiska -  załącznik nr 10 do protokołu. 
Opinia Komisji Skarbu -  załącznik nr 11 do protokołu. 
 
Radny Piotr Wrona Panie Prezydencie, Panie Przewodniczący ja chciałem dopytać – przebudowa 
sanitariatów w obiektach oświatowych w Częstochowie, zmniejszenie 657 778 zł, w jakim celu, jakie to 
obiekty będą niewykonane, czy dyrekcja szkół wie, że te obiekty będą nieremontowane? Proszę o 
szczegółowe wyjaśnienie dotyczące tych obiektów. Dziękuję.  
 
Zastępca Prezydenta Miasta Mirosław Soborak ja chcę świadomie ten temat rozwinąć, bo on już został 
rozwinięty w kategoriach skandalu, w  kategoriach  braku dbałości o majątek gminy. Otóż ładnych, ładnych 
parę lat temu 10 i więcej miasto podjęło decyzję o rozbudowie basenów tych przy Dekabrystów. Cel jak 
najbardziej szczytny, zadanie, postępowanie przetargowe rozstrzygnięte m.in. jednym z podwykonawców w 
tym projekcie była firma Komobex. Wykonawca, którego można powiedzieć nam narzucono w wyniku 
postępowań, odwołań itd. doszedł do końca tej budowy, myśmy wypłacili wszystkie środki, które by wynikały 
z umów i opisane fakturami natomiast wykonawca główny nie był łaskaw podzielić się z tymi pieniędzmi z 
podwykonawcami. Jednym z tych podwykonawców był m.in. Komobex. Niestety przepisy prawa mówią o 
tym, nowelizacja kodeksu cywilnego wprowadziła zasadę, że inwestor jest odpowiedzialny wobec 
wykonawców i podwykonawców za działania głównego wykonawcy. I w konsekwencji pod warunkiem 
oczywiście, że wykonawca jeszcze teraz zgodnie z przepisami kodeksu cywilnego jest wpisany i zgłoszony 
jako podwykonawcy, zgłoszony do inwestora. Te przepisy wtedy w momencie, w którym Komobex 
podpisywał umowę nie obowiązywało, ono zaczęło obowiązywać o ile mnie pamięć nie myli od 2013 roku. 
Skutek jest taki, że niestety w wyniku postępowań, odwołań, po wykorzystaniu przez nas całej procedury 
administracyjnej, całej procedury sądowej jest ostateczne rozstrzygniecie prawomocne orzeczenie sądu, 
które nakazuje nam jako inwestorowi wypłatę ponad 600 tys. zł dla Komobexu i to robimy. Natomiast z 
chwilą podjęcia wiedzy, po tego typu sytuacjach wprowadziliśmy bardzo rygorystyczne zasady dotyczące 
sposobu rozliczania inwestycji realizowanych przez Wydział Inwestycji i Zamówień Publicznych. Zresztą nie 
tylko przez IZ, ale i przez wszystkie jednostki miejskie, które realizują wydatki tzw. wydatki majątkowe. I 
rzecz się sprowadza tak naprawdę do tego, że tak naprawdę każdy przed uruchomieniem jakiejkolwiek 
transzy płatności domagamy się i żądamy od wykonawcy oświadczeń w wielu wypadkach z datą pewną, 
czyli potwierdzoną przez notariusza, że na dany moment dokonał wszystkich płatności na rzecz 
podwykonawców. Podwykonawcy czy wykonawcy się burzą, bo trzeba iść do notariusza, bo trzeba 
sprawdzić, mówić kolokwialnie guzik mnie to obchodzi, bezpieczeństwo finansów miasta jest pierwsze. I 
takich sytuacji nie ma i mam nadzieję nie będzie.  
     Zastrzegam jednakże, że tylko w sytuacji, w której podwykonawca jest zgłoszony i my o tym zgłoszeniu 
wiemy, bo jeśli nie wiemy i nie został zgłoszony no to mamy kłopot, podwykonawca tak naprawdę ma kłopot. 
Czyli musi zadbać o to, żeby odpowiednią procedurę dopełnić. Stąd te 600 tys. natomiast z punktu widzenia 
finasowania Panie Radny proszę się nie obawiać, nikt na tym nie ucierpi, są czasami coś co się nazywają 
tzw. pożyczkami czyli zanim jeszcze zadanie jest rozstrzygnięte przesuwa się pieniądze do momentu dopók i 
nastąpi rozstrzygnięcie, rozstrzygnięcie przetargu, więc jak dalej wtedy następuje właściwe umiejscowienie 
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środków. Także za wcześnie w tej chwili mówienie o czymkolwiek, że komuś żeśmy zabrali, coś w tym stylu. 
Nie, proszę być spokojnym o to. 
 
Radny Piotr Wrona Panie Przewodniczący, Panie Prezydencie ja się bałem takiej odwiedzi Pana 
Prezydenta na typowe zamydlenie. Panie Prezydencie to co Pan mówi, to już było w 2015 r. wiadomo, w 
2015 r. interpelacjami do Pana się z tym zwracałem. Moje pytanie było inne, jakich obiektów oświatowych nie 
chcecie remontować. Niech Pan nie mówi, są konkretne zmniejszenie i tyle. Proszę powiedzieć jakich 
obiektów sanitarnych w obiektach oświatowych nie będziecie Państwo remontować na tą kwotę. 
 
Zastępca Prezydenta Miasta Mirosław Soborak Panie Radny proszę słuchać ze zrozumieniem. Tak jak 
mówię nie ma zadań, których my nie będziemy realizować. My na razie pożyczamy, przesuwamy środki z 
jednego miejsca do drugiego, po to, żeby z chwilą rozstrzygnięcia postępowań wrócić je we właściwe 
miejsce, odpowiadam, nie będzie ograniczenia jeśli chodzi o zamierzenia remontowe w jednostkach 
oświatowych. Dziękuję. 
 
Radny Piotr Wrona Panie Prezydencie to dlaczego akurat przebudowa sanitariatów w obiektach 
oświatowych zmniejszona pozycja. Dlaczego Pan np. nie zmniejszy na hali sportowej tam 3 mln wydajemy w 
tym roku. Dlaczego tej pozycji Pan nie zmieni tylko akurat przebudowa sanitariatów w oświacie.  
 
Zastępca Prezydenta Miasta Mirosław Soborak Panie Radny, żeby skończyć tę polemikę, która nie 
powinna mieć miejsca w tym miejscu i w tym momencie, a no z prostej przyczyny. Rok szkolny trwa i wtedy 
tego typu roboty możemy robić dopiero w lipcu, mamy trochę czasu. 
 
Wiceprzewodniczący Rady Miasta Artur Gawroński Panie Prezydencie zainspirowało mnie do tego 
pytanie, a właściwie pytanie Pana Przewodniczącego Marcina Marandy w momencie kiedy wskazywał 
pewne ulice, działki właściwie na terenie Częstochowy, gdzie my mamy problem z tym, żeby wymusić od 
właścicieli czy nie do końca wiemy kto jest właścicielem tych działek usuniecie tych śmieci, które się tam 
znajdują. Moje pytanie dotyczy kwestii budżetowej. Jaka jest skala na terenie miasta Częstochowy, nie 
płacenia podatku od nieruchomości, bo ja rozumiem, że skoro nikt w tym momencie, nie wiemy kto jest 
właścicielem tej działki to też podatek jakowy, takowy nie spływa do Urzędu Miasta, jak to jest możliwe, że 
my od lat w tym momencie nie staramy się o wywłaszczenie tych terenów, w związku z tym, że ktoś przez 
szereg  długich lat nie interesuje się, nie płaci i nie ma wpływu z tego tytułu do budżetu miasta. Jakie my 
mamy możliwości, żeby tereny odzyskać w kwestii dotyczącej własności, bo jeżeli przez lata nikt nie płacił 
podatku z tytułu nieruchomości za te działki no to ja rozumiem, że to jest przyzwolenie ze strony Urzędu 
Miasta Częstochowy żeby ten podatek dalej nie wpływał. Ja chciałbym wiedzieć jaka jest skala tego 
problemu na terenie miasta Częstochowy. 
 
Zastępca Prezydenta Miasta Mirosław Soborak egzekucja podatku od nieruchomości jest na poziomie 
92% czyli można powiedzieć tak, że to zjawisko mieści się w skali między 5, a 8% powiedzmy, 
zaplanowanych wpływów z tytułu podatku od nieruchomości. Panie Przewodniczący to nie jest tak prosto jak 
się Panu Przewodniczącemu może wydawać. Otóż sam fakt niepłacenia podatku, owszem on powoduje 
przyrastanie należności tzw. publiczno – prawnych wobec których beneficjentem jest gmina, ale to nie 
oznacza automatycznej ingerencji we własność. My w sytuacji, w których możemy, w których użytkujemy 
nieruchomość toczymy postępowanie o zasiedzenie, to jest jedna ścieżka. Natomiast problemem jest nie to 
czy my możemy takie postępowanie czy nie możemy tylko problem przeciwko komu takie postępowanie 
związane z egzekucją bądź np. z przejęciem nieruchomości w wyniku za długi to musimy wiedzieć w 
stosunku do kogo. Tam problem polega na tym, że nie ma jednoznacznie uregulowanej własności, bo gdyby 
było kilku współwłaścicieli określonych OK, występujemy solidarnie w stosunku do wszystkich, jeden 
wiadomo, natomiast tam jest moment, w  którym jest, ktoś zmarł, a nie ma rozstrzygniętego postępowania 
czyli ani nie ma postanowienia o stwierdzeniu nabycia spadku, ani tym bardziej postanowienia o dział 
spadku. Czyli my jesteśmy dopiero na etapie  przed jakby ustaleniem własności. Z momentem, w którym 
będzie wiadomo kto jest właścicielem takie postępowanie się wdraża. To trzeba mieć określoną stronę. Nie 
można powiedzieć, że do kogoś tam, do spadkobierców. Nie, musi być określony właściciel, bądź 
współwłaściciel.  
 
Radna Krystyna Stefańska Panie Prezydencie ja chciałam dopytać czy był już przetarg na kamienicę przy 
ul. Krakowskiej 39? Jeżeli tak to proszę o podanie nazwiska osoby, która kupiła tę kamienicę.  
 
Zastępca Prezydenta Miasta Mirosław Soborak nie było jeszcze postępowania jeszcze otwartego. 
 
Radny Piotr Strach Szanowni Państwo ja chciałbym się przyłączyć do apelu Przewodniczącego Wrony, bo 
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rzeczywiście pewien porządek taki no jeśli chodzi o kompetencje Rady Miasta jest taki, że my powinniśmy 
wiedzieć na co pieniądze są przesuwane, a z czego są ściągane. To, że pieniądze być może Rada Miasta 
zdecyduje się przesunąć na te remonty sanitariatów to jest decyzja Rady Miasta i wydaje mi się, że taka 
podstawowa, elementarna wiedza nasza, które sanitariaty nie zmieszczą się w tej kwocie, którą zostawiamy 
jest po prostu czymś naturalnym. Po prostu dla mnie to nie mieści się w głowie, że Pan Prezydent mówi, że 
dyskusja jest bezzasadna kiedy chodzi o konkretne placówki, konkretne sanitariaty na które w tym 
momencie nie będzie pieniędzy, a  czy się znajdą te pieniądze to też będzie nasza decyzja Rady Miasta, 
kolegialna, więc ja także apeluję i przyłączam się do apelu Przewodniczącego Wrony no to żeby Pan 
Prezydent powiedział, jeśli zdejmiemy 600 tys., które w tym momencie jednostki nie znajdą się w tym  planie. 
Dziękuję bardzo. 
 
Radny Krzysztof Świerczyński jesteśmy w punkcie dyskusji dotyczącym budżetu i WPFu, nie wiem czy 
jednocześnie prowadzimy dyskusję w sprawie zaciągnięcia kredytu w EBI, uważam, że byłoby to słusznym 
posunięciem dlatego, że... 
 
Przewodniczący Rady Miasta Zdzisław Wolski Panie Radny generalnie ja uprzedzałem, że przed EBI 
będzie przerwa na wniosek Klubu Platformy, także jeszcze dyskusja odrębna na ten temat będzie. 
 
Radny Krzysztof Świerczyński przepraszam za tę dygresję i wracam do sedna, ponieważ i tak w  WPFie i 
w budżecie jest mowa o kredycie EBI, bo on jest nieodłączną jego częścią natomiast po raz kolejny zwracam 
uwagę na jedną rzecz, że w momencie kiedy my przyjmiemy zmiany w WPFie, zmiany w budżecie to tak 
naprawdę już podejmujemy decyzję o zmianie harmonogramu zaciągania tego kredytu, a mówiąc 
konkretniej o zaciągnięciu kolejnych 10 mln na 2018 r. i zwiększeniu o kolejne 10 mln i tak rekordowego 
deficytu miasta, z jakim mamy do czynienia w tym roku. I stąd moje pytanie do służb miejskich, do Pana 
Prezydenta, do Pana Przewodniczącego także czy ta uchwała dotycząca zmiany harmonogramu EBI nie 
powinna być procedowana wcześniej przed budżetem i przed WPFem, bo w momencie kiedy my 
przegłosujemy zmiany w budżecie i WPFie to my już my nie mamy wyjścia i my musimy zmienić ten 
harmonogram. Natomiast proszę Państwa mamy do czynienia z rzeczą niebywałą i słusznie tutaj oburzenie 
swoje wyrażał Pan Poseł Jaskóła, ponieważ my katastrofalnie zadłużamy miasto Częstochowę, a spłacać 
ten kredyt będą nasze dzieci, my także, za kilka, kilkanaście lat. Mamy do czynienia z bardzo 
krótkowzroczną polityką. Już 70 kilka milionów kredytu z EBI zużyjemy i wydamy w roku 2018, a co będzie w 
latach następnych. Z tego harmonogramu zaciągnięcia kredytu i z jego spłaty wynika jasno, że mniej więcej 
w roku 2022, 2023 czyli po kolejnej kadencji Rady Miasta i Prezydenta Częstochowa znajdzie się w bardzo 
trudnej sytuacji finansowej. Wygląda to tak, jakby obecne władze miasta, Pan Prezydent widziały mniej 
więcej historię w ten sposób, spróbujemy jeszcze teraz wygrać wybory, porządzić te kilka lat, a po nas to 
choćby i potop. Dlatego ja apeluję jakby o rozwagę, wiem, że jest rok wyborczy i muszą się dziać fajerwerki i 
to nawet czasem może być z korzyścią dla mieszkańców, bo może parę ciekawych inwestycji się zadzieje. 
Natomiast jest to polityka bardzo nieodpowiedzialna i krótkowzroczna, ja apeluję po prostu o opamiętanie. 
Dziękuję. 
 
Przewodniczący Rady Miasta Zdzisław Wolski taka kolejności to jest na podstawie ustaleń z Panią 
Skarbnik, radcami prawnymi również, no bo tu nie ma ideału, nie da się trzech aktów przegłosować, jeden z 
drugiego wynika.  
 
Wiceprzewodniczący Rady Miasta Przemysław Wrona Panie Przewodniczący wsłuchując się w ten głos 
na prośbę Klubu Radnych Platformy Obywatelskiej chcielibyśmy zasugerować, prosić, żeby ta przerwa 
odbyła się teraz przed tymi wszystkimi głosowaniami. Może być po dyskusji, ale składam wniosek formalny. 
 
Radny Krzysztof Świerczyński jakby tok postepowania pt. dołączamy do dyskusji jeszcze EBI, 
dyskutujemy, robimy przerwę, głosujemy jest jak najbardziej zasadne. Natomiast moje pytanie jest takie do 
służb prawnych, co w sytuacjami gdyby Rada Miasta przyjęła uchwałę dot. zmian w budżecie i WPFie, a 
odrzuciłaby projekt uchwały dotyczący zmiany harmonogramu EBI. Co wtedy? 
 
Przewodniczący Rady Miasta Zdzisław Wolski to nie jest dzisiaj, już wiele razy taka sytuacja i takie 
hipotetyczne możliwości istniały. W moim rozumieniu będziemy do tego wracali na kolejnej sesji.  
 
Wiceprzewodniczący Rady Miasta Przemysław Wrona mam propozycję, która zamknie całą tę dyskusję. 
Proponujemy w takim razie dokończyć dyskusję nad WPFem i budżetem, zrobić przerwę, później 
przystąpimy do głosowania i ewentualnie będzie dyskusja nad kolejnym punktem czyli zaciągnięciem 
kredytu i myślę, że to jest sensowne.  
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Wiceprzewodniczący Rady Miasta Artur Gawroński Panie Przewodniczący jestem przeciwko zamykaniu 
jakichkolwiek dyskusji w każdym momencie czyli, bo nie wiem na co miałoby się na tej przerwie zadziać, w 
każdym razie jeżeli przyjdziemy na salę, jeżeli ktoś będzie chciał zabrać głos to nie chciałbym, żeby była 
taka intencja zorganizowania przerwy, że po przerwie nie możemy zabierać żadnego głosu. 
 
Przewodniczący Rady Miasta Zdzisław Wolski nie taka była propozycja. Propozycja była, że jeszcze nie 
teraz przerwa, że jeszcze dyskutujemy nad WPFem i budżetem. W momencie kiedy się wyczerpie dyskusja 
to wtedy ogłoszę przerwę, o ile Państwo pozwolicie lub przegłosujemy po przerwie i nie będzie 
jednomyślności, a po przerwie wrócimy do dyskusji, ale już nad EBI tylko. Także tak brzmiała propozycja czy 
jest na to zgoda to wtedy ja tą przerwę ogłoszę nie teraz jeszcze raz powtarzam, po wyczerpaniu dyskusji 
budżet i WPF i po przerwie wrócimy do dyskusji nad EBI. 
 
Radny Piotr Strach Szanowni Państwo cała ta sytuacja jest po prostu idiotyczna, ponieważ wszyscy wiemy, 
że rozmawiamy o kredycie na dodatkowe 10 mln i w tym momencie robić przerwy i dywagować najpierw 
wydać pieniądze w budżecie, a potem przegłosować wzięcie kredytu to jest po prostu bez sensu i to ma 
tylko i wyłączanie zamydlić sprawę powinniśmy te wszystkie trzy punkty od samego początku dyskutować 
jednocześnie, powinniśmy je potem po prostu przegłosować, bo one są logicznie spójne i dzielenie tego, 
kombinowane jest od samego początku zwykłym kombinatorstwem, które jest uprawiane przez Pana 
Przewodniczącego od dawna jeśli chodzi o temat kredytu, więc ja po prostu w tym momencie mogę 
powiedzieć, że jest to po prostu żenujące. A co do mojego komentarza, bo rozmawiać po przerwie o tym 
samym czyli o tych 10 mln kredytu do 70 kilku to jest w tym momencie powielanie tego samego już po 
głosowaniu kiedy my zdecydujemy o wydaniu tych pieniędzy.  
      Co tego  kredytu. Szanowni Państwo nie ma chyba w tej kadencji ważniejszej decyzji, którą już 
częściowo została podjęta, teraz rozmawiamy tylko o podziale tych pieniędzy na poszczególne lata i o ile 
Państwo Radni większością zdecydowali o wzięciu tego kredytu w miarę zrównoważonych transzach to teraz 
jest to po prostu złamanie tego wydaje mi się waszego kompromisu między Wami i próba przesunięcia tych 
środków przed wybory i to tylko w tym monecie o to chodzi. Na początku zgodziliście się, mówię o trzech 
formacjach politycznych, partyjnych, które zostały przez Prezydenta zaproszone do tego komitetu obchodów. 
Na początku zgodziliście się na wzięcie tego kredytu, a  teraz po prostu jesteście można powiedzieć w 
części nakłaniani do tego, żeby teraz przed wyborami wydać prawie połowę tej sumy i to w zasadzie się do 
tego sprowadza. Ja ze swojej strony mogę powiedzieć, że będę głosował przeciw jest to po prostu psucie 
samorządu, psucie budżetu i tyle. Dziękuję bardzo. 
 
Radca prawny Anna Kasprzak-Hanusiak Szanowni Państwo jeżeli nie podejmiemy pakietu uchwał to 
będziemy mieć pewna rozbieżność i RIO może zrobić nam wytyk, że jednak nie podjęliśmy uchwały w 
sprawie kredytu w związku z tym powinniśmy dostosować dokumenty, urealnić je, bo dane w WPFie i 
budżecie mają być realne. Poza tym jest wątpliwość, EBI nam w ogóle ten kredyt wtedy tę transze da, także 
wymagają oni odrębnej uchwały od nas. 
 
Wiceprzewodniczący Rady Miasta Artur Gawroński ja mam pytanie do Pana Radnego Stracha, bo 
usłyszałem informacje dotyczące powstania jakiegoś komitetu partyjnego z trzech formacji politycznych. 
Chciałbym się dowiedzieć o co chodzi. Ja bym tutaj Panie Przewodniczący w kwestii dotyczącej gmatwania, 
ja bym już nie gmatwał, bo Pan wprowadza troszeczkę tymi swoimi wypowiedziami, że już kompletnie nie 
wiem jak przerwa, o czym będziemy dyskutować. Niech Pan albo zorganizuje tą przerwę, albo spotykamy 
się po przerwie, dyskutujemy dalej, albo niech Pan w ogóle nie organizuje żadnej przerwy, głosujemy i 
idziemy dalej, bo to nic kompletnie nie zmienia. 
 
Wiceprzewodniczący Rady Miasta Przemysław Wrona ja bym chciał, żebyśmy to tak trochę 
uporządkowali, bo ja rozumiem, że zgłosiliśmy pierwotnie przerwę przed punktem EBI. Pojawiła się 
wątpliwość odnośnie w trakcie dyskusji z Przewodniczącym Świerczyńskim trochę nie rozumiem słów 
Radnego Piotra Stracha. Żebyśmy byli dobrze zrozumiani. Naszą intencją nie jest żebyśmy nie dyskutowali 
tych punktów, bo jeżeli ktoś to zgłosił my możemy dyskutować łącznie, nie róbmy jakiegoś niepotrzebnego 
zamieszania, my zgłaszaliśmy przed konkretnym punktem prośbę o przerwę, pojawiły się jakieś inne 
wątpliwości stąd była próba również ze strony Przewodniczącego jak również tutaj prezydium, próby 
poszukania jakiegoś innego rozwiązania. Jeżeli chcecie Państwo rozmawiać łącznie możemy teraz zrobić 
przerwę i wrócić do tych wszystkich punktów rozmawiać łącznie, żeby nie było później jakieś próby 
udawania, że my przed czymkolwiek uciekamy ewentualnie się bronimy, więc ja w imieniu Klubu Platformy 
Obywatelskiej to mówię Państwu jasno.  
 
Zastępca Prezydenta Miasta Andrzej Szewiński mi się wydaje, że obecnie ta dyskusja odnośnie przerwy 
czy ma być czy nie jest bezprzedmiotowa, ponieważ mamy regulamin jeżeli nie ma zgody to powinno być 
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głosowanie, Radni głosują czy ma być przerwa czy nie, bo 15 minut to rozmawiamy właściwie o niczym. 
Także taka jest moja propozycja, aby poddać pod głosowanie. 
 
Zastępca Prezydenta Miasta Mirosław Soborak ja tylko pragnę Paniom i Panom Radnym zwrócić uwagę 
nad czym głosujecie. Głosujecie nad zwiększeniem wydatków majątkowych miasta i gminy Częstochową na 
rok 2018 polegający na realizacji dwóch zadań, które powinny być zrealizowane później. Sytuacja jest na 
tyle dynamiczna, że przedsiębiorstwo pt. ZF TRW przyspieszało swój harmonogram realizacyjny i chce 
wybudować w roku 2018, a nie w roku 2019. Więc jeśli chcecie Państwo powiedzieć TRW ZF idźcie sobie w 
diabły, bo my nie zrobimy tego teraz to zapraszam. Jeśli nie chcecie tego zrobić to proszę uprzejmie o 
głosowanie po przerwie, żeby jeszcze wątpliwości wyjaśnić.  
     Drugim powodem dla którego głosujemy jest również to, że Guardian też przyspiesza swoje działania i 
zachodzi konieczność przebudowy ul. Korfantego. Co to oznacza? To oznacza, że gdybyśmy zrealizowali te 
zadania, a  one są  uważam priorytetowe i ważne dla miasta, gdybyśmy zrealizowali te zadania przy 
istniejącym poziomie finasowania wydatków na te cele to wszystkie wydatki majątkowe, które do tej pory 
mamy zarezerwowane na to, zostały przeznaczone tylko na te dwie inwestycje. Ot cała filozofia. 
 
Wiceprzewodniczący Rady Miasta Przemysław Wrona Panie Przewodniczący ja składam formalny 
wniosek o przerwę w tym momencie i powracamy do dyskusji po przerwie łącznie nad trzema punktami, taka 
jest nasza propozycja. Mam nadzieję, że jest ona czytelna i jasna dla wszystkich. 
 
Przewodniczący Rady Miasta Zdzisław Wolski poddał pod głosowanie wniosek o przerwę. 
 
Rada Miasta Częstochowy przy 20 głosach za, 7 głosach przeciwnych i braku głosów wstrzymujących się 
przyjęła ww. wniosek. 
 
Przewodniczący Rady Miasta Zdzisław Wolski ogłosił przerwę od godz. 11.20 do godz. 11.50. 
 
Radna Monika Pohorecka ja chciałam zabrać głos, ale nie w kwestii trzech punktów, niemniej taka uwaga 
myślę powinna być wniesiona, bardzo proszę Pana Przewodniczącego i Panów Prezydentów o to, żeby 
sytuacja, która obecnie trwa i zaistniała dzisiaj nigdy więcej nie miała miejsca w obradach sesji Rady Miasta. 
Otóż jeden z naszych Radnych fizycznie nie ma możliwości obecnie uczestniczyć w dwóch miejscach 
jednocześnie odbywa się sesja Rady Miasta i jednocześnie obraduje konkurs na wybór dyrektora jednej ze 
szkół w mieście Częstochowa. No uniemożliwia się tym samym Radnemu uczestniczenie w obradach i 
wzięcie udziału w tak ważnych i znaczących głosowaniach. No nie powinno dochodzić do takich sytuacji 
dlatego apel i postulat taki, żeby w przyszłości nie dochodziło do tego typu incydentów. 
 
Przewodniczący Rady Miasta Zdzisław Wolski uwaga oczywiście logiczna. Na taką przerwę się 
zgodziliśmy. Nie jesteśmy w stanie takich sytuacji uniknąć, żeby teoretycznie, żeby w danym ważnym 
momencie ten Radny właśnie w dwóch miejscach być. Tego nie jesteśmy w stanie uniknąć. Dzisiaj jest taka 
szczególna sytuacja. Ja z reguły się staram, ale nie zawsze jest to możliwe, nie zawsze wiedza o jakiś tam 
konkursach, imprezach czasami nawet jest problem z salą sesyjną, bo np. 15 marca, żeby była sesja, miała 
tu być dość ważna uroczystość, ale ona się odbędzie, ale w innym miejscu. Takie działania cały czas idą, ale 
myślę, że Panowie Prezydenci też z powagą do tego podejdą. 
 
Wiceprzewodniczący Rady Miasta Artur Gawroński ja mam olbrzymią prośbę w związku z tym, że jakby 
ta przerwa, która była w tej chwili realizowana, to co powiedział wcześniej Pan Przewodniczący mówił o jakiś 
zmianach. Ja bym chciał poznać jakie zmiany nastąpiły w tych uchwałach i co będziemy ewentualnie 
głosować. A jeżeli chodzi o Piotra to ja mam taka propozycję, żeby po prostu na te 3 minuty mógł zejść i 
zagłosować tylko te 3 uchwały skoro i tak żeśmy czekali pół godziny to 3 minuty jako Rada Miasta też 
poczekamy. 
 
Przewodniczący Rady Miasta Zdzisław Wolski jest Pani Naczelnik, czy jest możliwość wstrzymać prace 
konkursowe na 10 minut np., bo to trzeba tak realnie, na moment głosować. Do tego wrócimy. 
 
Radny Jacek Krawczyk ponieważ analizowaliśmy budżet i pewne kwestie także WPF i rozumiem, że o EBI 
rozmawiamy łącznie, bo w tej chwili dyskutujemy, chcemy przyspieszyć prace nad budową linii tramwajowej i 
zabezpieczyć środki na wkład własny, chcemy to zrobić w tym roku 2018 i 2019 po dokonaniu pewnych 
przesunięć. Proponujemy jako Klub Radnych wniosek następujący – załącznik nr 12 do protokołu. Taki 
wniosek przedkładam jako Klub Radnych Platformy Obywatelskiej do budżetu i do WPFu. Także będziemy 
tak jak podkreślamy głosować za uchwała dot. EBI. Mieszkańcy oczekują od nas realizacji inwestycji także 
budowy linii tramwajowej w związku z tym tak jak wspomniałem będziemy głosowali za EBI i wszystkimi 
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inwestycjami prorozwojowymi dla miasta Częstochowy. Taki wniosek też przedkładam do Komisji Uchwał i 
Wniosków.  
 
Zastępca Prezydenta Miasta Mirosław Soborak obejmuję to autopoprawką. 
 
Radny Andrzej Sowa ja mam do wypowiedzi Radnego Krawczyka takie pytanie, bo Pan tam stwierdził, że z 
programu budowy dróg z 2019 będą alokaowane15 mln na tramwaj. To jaka suma pieniędzy pozostanie w 
programie budowy dróg na 2019.  
 
Radny Jacek Krawczyk to jest pytanie bardziej do Pana Dyrektora Kurkowskiego, wiem, ale myślę, że nie 
będę wyręczał tutaj merytorycznych pracowników.  
 
Zastępca Prezydenta Miasta Mirosław Soborak ok. 17 200 000. 
 
Radny Piotr Strach ja mam dwie sprawy. Pierwsza to ten kompleks sportowo-rekreacyjny. To jest zdjęcie 
autopoprawką 4,5 mln zł. Mógłby Pan Prezydent więcej powiedzieć, to co my rezygnujemy z tego? 
 
Zastępca Prezydenta Miasta Mirosław Soborak nie rezygnujemy z tego. Po konsultacjach z wykonawcą 
nie będziemy mieli takiego przerobu jaki żeśmy zaplanowali.  
 
Radny Piotr Strach i to się w tej przerwie okazało, po konsultacjach? 
 
Zastępca Prezydenta Miasta Mirosław Soborak tak. 
 
Radny Piotr Strach no to szybcy jesteśmy, jeżeli możemy w 15 minut 4,5 mln. Ja wiem ile trwała przerwa i 
to jest skandal jeżeli chodzi o organizacje pracy Rady, ale jeśli potrafimy w 15 minut przesunąć 4,5 mln z 
tego roku 2018 i dorzucić go do 2020 te 4,5 mln, w 15 okazało się, że w 2 lata potrafimy kompleks po prostu 
przesunąć, już nie mówię o, papier wszystko przyjmie i to właśnie to pokazuje jak ten budżet jest 
konstruowany, jak to miasto jest zarządzane, że po prostu 2019 rok, 15 mln, możemy połowę pieniędzy na 
drogi w Częstochowie ot tak po prostu sobie skreślić, a bo za chwilę sobie dopiszemy, papier wszystko 
przyjmie. Po prostu niepoważne to jest i szczerze mówiąc to już jest straszne, nawet nie śmieszne.  
 
Radny Krzysztof Świerczyński nie raz kiedy w imieniu własnym lub Klubu Radnych formułuję różne 
wnioski, zmiany, propozycje poprawek do budżetu słyszę o braku odpowiedzialności, o tym, że poprawki są 
pisane na kolanie. Natomiast w chwili obecnej jestem w pełnym przekonaniu, że nasze poprawki zawsze są 
bardzo merytoryczne. Natomiast wracając do parku wodnego rozumiem, że w tym roku wykonanie będzie 
kosztować 4,5 mln mniej w związku z tym moje pytania, bo rozumiem, że jeżeli konsultacje odbyły się nie 
wiem z Wydziałem Inwestycji czy z wykonawcą tego obiektu parku wodnego to pytanie jest takie: kiedy 
rozpocznie się budowa, czy zostanie ona opóźniona w roku bieżącym i jaka część pracy nie zostanie w tym 
roku wykonana?  
 
Wiceprzewodniczący Rady Miasta Artur Gawroński Panie Przewodniczący w moim głosie wcześniejszym 
proponowałem o to, żeby zorganizować przynajmniej 2 – 3 minutową przerwę, żeby umożliwić Koledze 
Radnemu, który w tej chwili bierze udział w pracach od siebie niezależnych czyli wyboru dyrektora szkoły, 
żeby na te 3 minuty mógł zejść i zagłosować 3 razy. Myślę i tu zwracam się do wszystkich Koleżanek i 
Kolegów Radnych czy każdy z nas będąc w podobnej sytuacji chcąc zagłosować na pewno był za taką 2 
minutową przerwą skoro i tak żeśmy ok. 40 minut czekali będzie za tym, żeby umożliwić Koledze Piotrowi 
zagłosowanie. 
 
Przewodniczący Rady Miasta Zdzisław Wolski myślę, że tak zróbmy tylko nie rozchodźmy się po prostu, 
bo to nam się wtedy z kontroli wymknie.  
 
Zastępca Prezydenta Miasta Ryszard Stefaniak Panie Przewodniczący konkursy na stanowisko 
dyrektorów szkół nie są organizowane z dnia na dzień, z piątku na sobotę, czy w nocy z poniedziałku na 
wtorek tylko Rada miesiąc wcześniej ma informację, jest prośba pisemna o wyznaczenie Radnego, Radni z 
reguły bardzo świadomie do tych komisji chodzą uważając, że od niech zależy wybór tego dyrektora, w 
rzeczywistości jest tak, że przy uzwiązkowieniu oświaty i innych spraw to my czasami nie mamy wpływu na 
wybór tego dyrektora, ale o tym kto tę problematykę zna ma tego pełną świadomość. Natomiast ja nie wiem 
czy tak można wejść i przerwać postępowanie konkursowe czy to nie będzie ewentualnie powód do tego, 
aby unieważnić ten konkurs czy coś. Z pewnością krzywda temu dyrektorowi, który dzisiaj tam bierze udział 
w konkursie jest jedynym kandydatem nie stanie, natomiast Radny może brać udział w komisji, a nie musi. 



___________________________________________________________________________________ 
Protokół obrad L zwyczajnej Sesji Rady Miasta Częstochowy odbytej w dniu 20 lutego 2018 roku. 

Strona 22 z  34 
 

 

Jest wyznaczony, jeżeli nie ma któregoś członka to oczywiście jest wiadomo, że to po prostu postępowanie 
działa. Nie wiem czy my możemy tak zrobić. To tylko taka uwaga. 
 
Wiceprzewodniczący Rady Miasta Przemysław Wrona moi Drodzy, te 2 minuty możemy grzecznościowo 
poczekać, ale to nie jest nasza złośliwość czy nasza zła wola, żeby później się nie okazało, więc te 2 minuty 
możemy poczekać tylko, żeby potem nie było, że nie możecie Państwo się z nim skontaktować. Tu dużą 
rację ma Prezydent Stefaniak, że proszę o tym pamiętać to nie my ustalamy taki harmonogram, żeby tu nie 
było pretensji do nas poza tym to nie jest obligo, ze on musi wziąć udział w pracach tej komisji. Naszym 
obowiązkiem głównym jest bycie na sesji Rady Miasta. 
 
Wiceprzewodniczący Rady Miasta Artur Gawroński przed chwilą co powiedział Przewodniczący Wrona w 
kwestii dotyczącej tego, że będziemy czekać na Kolegę Radnego Wronę to właśnie jest złośliwość z 
Państwa Klubu, bo gdyby przebieg dzisiejszej sesji był normalny to Pan Piotr Wrona zagłosowałby za tymi 
uchwałami i poszedł na komisję i nie byłoby żadnego problemu, ale Państwo wymyślili przerwę w momencie 
kiedy on teraz nie może być tutaj z nami, bo bierze udział w konkursie konkursowym i dlatego wydaje mi się, 
że jest Pan ostatni, żeby akurat w tej kwestii stwierdzić, że będziemy musieli czekać. 
 
Wiceprzewodniczący Rady Miasta Przemysław Wrona ja bym bardzo prosił, żeby Pan pilnował powagi tej 
sali, bo ja nie rozumiem tych słów Pana Przewodniczącego Gawrońskiego jakbyśmy ponosili 
odpowiedzialność za to, że Pan Radny Piotr Wrona nie może wziąć udziału w obradach sesji Rady Miasta. 
Sesja nie była przewidziana do godz. 12.00 Panie Przewodniczący i dobrze Pan o tym wie jako długoletni 
Radny, więc bardzo bym prosił, żeby Pan zachował wstrzemięźliwość w swoich słowach.  
 
Radna Monika Pohorecka wykorzystując nieobecność i czas oczekiwania na obu Panow Radnych chcę 
powiedzieć i doprecyzować swoją pierwszą wypowiedź, że nikt nie zarzucał tutaj złośliwego, intencyjnego 
działania, mam na myśli swoją wypowiedź pierwsza i to była prośba i apel o to, żeby w przyszłości jeżeli 
będzie to oczywiście możliwe uniknąć tego typu sytuacji. Natomiast nikt tutaj zarzutów złośliwego działania. 
 
Radny Krzysztof Świerczyński ja też już nie konkretnie do tego przypadku, ale do generalnych praktyk, 
moja opinia jest taka, że branie udziału w sesji Rady Miasta to obowiązek Radnego związany ściśle z 
wykonywaniem mandatu Radnego. Branie udziału w komisji konkursowej jest także obowiązkiem Radnego i 
wykonywaniem mandatu, więc takie zorganizowanie dzisiejszego dnia, że mamy równocześnie sesję Rady 
Miasta i komisję konkursowa może być poczytane za utrudnianie wykonywania mandatu Radnego i stąd ja 
myślę, że nie żyjemy w jakiejś izolacji i myślę, że da się to tak zorganizować, żeby konkurs na dyrektora i 
sesja odbywały się w terminach rozłącznych. 
 
Radny Zbigniew Niesmaczny ja myślę, że narodziła się taka nowa, świecka tradycja, będziemy teraz 
czekali na każdej sesji na Radnych, którzy z różnych powodów nie będą w stanie dotrzeć na sesję na 
głosowanie. Mam nadzieję, że w przyszłości dołączymy do tego katalogu spraw związanych z 
wykonywaniem mandatu Radnego np. problemy zdrowotne, tudzież inne historie związane z losowym 
wypadkiem i nie dotarciem na czas. Dziękuję bardzo. 
 
Wiceprzewodniczący Rady Miasta Artur Gawroński ja bym tylko chciał zwrócić Panu Przewodniczącemu 
uwagę, że Pan Przewodniczący wielokrotnie podczas tej kadencji organizował przerwę, bo musi Pan wyjść, 
z kimś porozmawiać albo było jakieś spotkanie i to Rada miasta cała czekała na Pana w momencie kiedy 
Pan w tym momencie uczestniczył w jakiejś formie delegacji. Nie mówię oczywiście o Przewodniczącym 
Niesmacznym, on zawsze jest na sesji. 
 
W związku z brakiem innych głosów w dyskusji Przewodniczący Rady Miasta Zdzisław Wolski poddał pod 
głosowanie projekt uchwały na druku BR.7.L.18. 
 
Rada Miasta Częstochowy przy 14 głosach za, 13 głosach przeciwnych i 1 głosie wstrzymującym się 
podjęła uchwałę w sprawie zmian w Wieloletniej Prognozie Finansowej Miasta Częstochowy na lata 2018 – 
2033. 
 
W związku z brakiem innych głosów w dyskusji Przewodniczący Rady Miasta Zdzisław Wolski poddał pod 
głosowanie projekt uchwały na druku BR.8.L.18. 
 
Rada Miasta Częstochowy przy 14 głosach za, 13 głosach przeciwnych i 1 głosie wstrzymującym się 
podjęła uchwałę w sprawie zmian w budżecie miasta Częstochowy na rok 2018. 
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W związku z brakiem innych głosów w dyskusji Przewodniczący Rady Miasta Zdzisław Wolski poddał pod 
głosowanie projekt uchwały na druku BR.19.L.18. 
 
Rada Miasta Częstochowy przy 14 głosach za, 13 głosach przeciwnych i 1 głosie wstrzymującym się 
podjęła uchwałę w sprawie zmiany Uchwały Nr 539.XXXIX.2017 Rady Miasta Częstochowy z dnia 10 
kwietnia 2017 r. w sprawie zaciągnięcia kredytu w Europejskim Banku Inwestycyjnym. 
 
Ad.pkt.16 
Przewodniczący Rady Miasta Zdzisław Wolski poprosił o przygotowanie projektu uchwały w sprawie 
określenia wysokości opłat za korzystanie z wychowania przedszkolnego w przedszkolach prowadzonych 
przez miasto Częstochowę.(BR.20.L.18)  - załącznik nr 13 do protokołu  
Opinia Komisji Edukacji -  załącznik nr 14 do protokołu. 
 
W związku z brakiem głosów w dyskusji Przewodniczący Rady Miasta Zdzisław Wolski poddał pod 
głosowanie projekt uchwały na druku BR.20.L.18 
 
Rada Miasta Częstochowy przy 27 głosach za, braku głosów przeciwnych i braku głosów wstrzymujących 
się podjęła uchwałę w sprawie określenia wysokości opłat za korzystanie z wychowania przedszkolnego w 
przedszkolach prowadzonych przez miasto Częstochowę. 
 
Ad.pkt.17 
Przewodniczący Rady Miasta Zdzisław Wolski poprosił o przygotowanie projektu uchwały w sprawie 
regulaminu otwartego konkursu ofert na realizację zadania publicznego z zakresu wychowania 
przedszkolnego dla niepublicznych przedszkoli i innych form wychowania przedszkolnego oraz kryteriów 
wyboru ofert. (BR.11.L.18)-  załącznik nr 15 do protokołu. 
Opinia Komisji Edukacji -  załącznik nr 14 do protokołu. 
 
W związku z brakiem głosów w dyskusji Przewodniczący Rady Miasta Zdzisław Wolski poddał pod 
głosowanie projekt uchwały na druku BR.11.L.18 
 
Rada Miasta Częstochowy przy 26 głosach za, braku głosów przeciwnych i 1 głosie wstrzymującym się 
podjęła uchwałę w sprawie regulaminu otwartego konkursu ofert na realizację zadania publicznego z 
zakresu wychowania przedszkolnego dla niepublicznych przedszkoli i innych form wychowania 
przedszkolnego oraz kryteriów wyboru ofert.  
 
Ad.pkt.18 
Przewodniczący Rady Miasta Zdzisław Wolski poprosił o przygotowanie projektu uchwały w sprawie 
wyrażenia zgody na zbycie nieruchomości niezabudowanej stanowiącej własność Gminy Miasto 
Częstochowa, położonej w Częstochowie przy ul. Poleskiej.(BR.5.L.18)  - załącznik nr 16 do protokołu. 
Opinia Komisji Rozwoju Regionalnego i Gospodarki -  załącznik nr 17 do protokołu. 
Opinia Komisji Infrastruktury i Ochrony Środowiska -  załącznik nr 10 do protokołu. 
 
W związku z brakiem głosów w dyskusji Przewodniczący Rady Miasta Zdzisław Wolski poddał pod 
głosowanie projekt uchwały na druku BR.5.L.18 
 
Rada Miasta Częstochowy przy 20 głosach za, 5 głosach przeciwnych i 2 głosach wstrzymujących się 
podjęła uchwałę w sprawie wyrażenia zgody na zbycie nieruchomości niezabudowanej stanowiącej 
własność Gminy Miasto Częstochowa, położonej w Częstochowie przy ul. Poleskiej. 
 
Ad. Pkt. 19 
Przewodniczący Rady Miasta Zdzisław Wolski poprosił o przygotowanie projektu uchwały w sprawie 
wyrażenia zgody na zbycie nieruchomości, położonej w Częstochowie w pobliżu ul. Kanał Kohna. 
(BR.4.L.18) -  załącznik nr 18 do protokołu. 
Opinia Komisji Infrastruktury i Ochrony Środowiska -  załącznik nr 10 do protokołu. 
Opinia Komisji Skarbu -  załącznik nr 11 do protokołu. 
Opinia Komisji Rozwoju Regionalnego i Gospodarki -  załącznik nr 17 do protokołu. 
 
Zastępca Prezydenta Miasta Mirosław Soborak strasznie emocjonalne i straszne, że tak powiem takie 
wystąpienie pt. z kosą idziemy na szkoły, tniemy im tam nie wiadomo co. Nigdy po pierwsze, nigdy nie 
ukrywaliśmy, że celem ewentualnie tej transakcji jest umożliwienie realizacji inwestycji dla Galerii Jurajskiej. 
Nie było to w żaden sposób trzymane pod suknem, gdziekolwiek, w  tajemnicy itd., to było od początku do 
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końca znane.  
      Drugie. To co chyba Pan Radny Tyl albo Pan Radny Kot podnosił jednostki budżetowe bądź zakłady 
budżetowe użytkują mienie gminy w oparciu o tzw. Umowy o trwałym zarządzie, więc nie ma możliwości, 
żeby wypowiedzieć umowę trwałego zarządu, żeby jednostka o tym nie wiedziała. Zanim taka decyzja 
została podjęta czyli wygaszanie trwałego zarządu na tym kawałku nieruchomość została podzielone i ten 
kawałek, który wydzielony w konsultacji ze szkołą i w konsultacji z Wydziałem Inwestycji i Zamówień 
Publicznych co do zamierzeń związanych z budową infrastruktury szkolnej typu droga pożarowa i boisko to 
zostało sprawdzone, te obiekty obydwa znajdą tam miejsce, nie ma żadnych kolizji nie ma żadnych kolizji, 
nie ma żadnych przeszkód od strony lokalizacyjnej, żeby tego typu obiekt dla szkoły i dla środowiska 
szkolnego nie powstał. Także mamy  już dość, a przynajmniej ja mam dość tej armii, które stoją naprzeciwko 
siebie i rzucają na siebie granaty, ja po prostu apeluję do Państwa o normalną, merytoryczną decyzję  w tej 
sprawie. Dziękuję. 
 
W związku z brakiem innych głosów w dyskusji Przewodniczący Rady Miasta Zdzisław Wolski poddał pod 
głosowanie projekt uchwały na druku BR.4.L.18 
 
Rada Miasta Częstochowy przy 14 głosach za, 12 głosach przeciwnych i 2 głosów wstrzymujących się 
podjęła uchwałę w sprawie wyrażenia zgody na zbycie nieruchomości, położonej w Częstochowie w pobliżu 
ul. Kanał Kohna.  
 
Ad.pkt.20 
Przewodniczący Rady Miasta Zdzisław Wolski poprosił o przygotowanie projektu uchwały w sprawie 
przystąpienia do sporządzenia miejscowego planu zagospodarowania przestrzennego obszaru położonego 
w Częstochowie, w dzielnicy Błeszno, pomiędzy ulicami: Bohaterów Katynia, Długą, Aleją Wojska Polskiego i 
torami kolejowymi. (BR.1.L.18)  - załącznik nr 19 do protokołu. 
Opinia Komisji Infrastruktury i Ochrony Środowiska -  załącznik nr 10 do protokołu. 
Opinia Komisji Rozwoju Regionalnego i Gospodarki -  załącznik nr 17 do protokołu. 
 
W związku z brakiem głosów w dyskusji Przewodniczący Rady Miasta Zdzisław Wolski poddał pod 
głosowanie projekt uchwały na druku BR.1.L.18 
 
Rada Miasta Częstochowy przy 18 głosach za, 1 głosie przeciwnym i 8 głosach wstrzymujących się podjęła 
uchwałę w sprawie przystąpienia do sporządzenia miejscowego planu zagospodarowania przestrzennego 
obszaru położonego w Częstochowie, w dzielnicy Błeszno, pomiędzy ulicami: Bohaterów Katynia, Długą, 
Aleją Wojska Polskiego i torami kolejowymi.  
 
Ad.pkt.21 
Przewodniczący Rady Miasta Zdzisław Wolski poprosił o przygotowanie projektu uchwały w sprawie 
zmiany miejscowego planu zagospodarowania przestrzennego terenu położonego w Częstochowie w 
dzielnicy Dźbów w rejonie ulic: Leśnej, Powstańców Warszawy, Malowniczej i granicy miasta. (BR.2.L.18)   - 
załącznik nr 20 do protokołu. 
Opinia Komisji Infrastruktury i Ochrony Środowiska -  załącznik nr 10 do protokołu. 
Opinia Komisji Rozwoju Regionalnego i Gospodarki -  załącznik nr 17 do protokołu. 
 
W związku z brakiem głosów w dyskusji Przewodniczący Rady Miasta Zdzisław Wolski poddał pod 
głosowanie projekt uchwały na druku BR.2.L.18 
 
Rada Miasta Częstochowy przy 26 głosach za, 1 głosie przeciwnym i braku głosów wstrzymujących się 
podjęła uchwałę w sprawie zmiany miejscowego planu zagospodarowania przestrzennego terenu 
położonego w Częstochowie w dzielnicy Dźbów w rejonie ulic: Leśnej, Powstańców Warszawy, Malowniczej i 
granicy miasta.  
 
Ad.pkt.22 
Przewodniczący Rady Miasta Zdzisław Wolski poprosił o przygotowanie projektu uchwały w sprawie 
miejscowego planu zagospodarowania przestrzennego terenu położonego w Częstochowie, w dzielnicy 
Zawodzie-Dąbie, w rejonie ulicy Kucelińskiej. (BR.3.L.18)  - załącznik nr 21 do protokołu. 
Opinia Komisji Infrastruktury i Ochrony Środowiska -  załącznik nr 10 do protokołu. 
Opinia Komisji Rozwoju Regionalnego i Gospodarki -  załącznik nr 17 do protokołu. 
 
Radna Krystyna Stefańska Panie Prezydencie ja bardzo się cieszę, że przemysł w naszym mieście się 
rozwija, że strefa ekonomiczna się rozwija. Ja już na komisji też zabrałam głos w sprawie mieszańców, 



___________________________________________________________________________________ 
Protokół obrad L zwyczajnej Sesji Rady Miasta Częstochowy odbytej w dniu 20 lutego 2018 roku. 

Strona 25 z  34 
 

 

którzy zasiedlają teren pohutniczy i za chwilę ta strefa ekonomiczna po prostu ich wchłonie, oni staną się 
wyspą i oczekuję jak gdyby od Pana Prezydenta jakiś pomysłów, które pomogłyby tym ludziom, nie wiem 
może w kierunku wysiedlenia ich, żeby, ja sobie dalej tego nie wyobrażam, żeby miasto zostawiło tych ludzi 
samych sobie. Wiele razy starałam się o to, żeby tam zrobić drogę, żeby zrobić oświetlenie i to wszystko jest 
jakby w zaczarowanym kręgu. Przecież ci ludzie też płacą podatki Panie Prezydencie. Dziękuje bardzo. 
 
W związku z brakiem innych głosów w dyskusji Przewodniczący Rady Miasta Zdzisław Wolski poddał pod 
głosowanie projekt uchwały na druku BR.3.L.18 
 
Rada Miasta Częstochowy przy 27 głosach za, braku głosów przeciwnych i braku głosów wstrzymujących 
się podjęła uchwałę w sprawie miejscowego planu zagospodarowania przestrzennego terenu położonego w 
Częstochowie, w dzielnicy Zawodzie-Dąbie, w rejonie ulicy Kucelińskiej.  
 
Ad.pkt.23 
Przewodniczący Rady Miasta Zdzisław Wolski poprosił o przygotowanie projektu uchwały w sprawie 
miejscowego planu zagospodarowania przestrzennego terenu położonego w Częstochowie, w dzielnicy 
Zawodzie-Dąbie, w rejonie ulicy Korfantego.(BR.9.L.18) - załącznik nr 22 do protokołu. 
Opinia Komisji Infrastruktury i Ochrony Środowiska -  załącznik nr 10 do protokołu. 
Opinia Komisji Rozwoju Regionalnego i Gospodarki -  załącznik nr 17 do protokołu. 
 
W związku z brakiem głosów w dyskusji Przewodniczący Rady Miasta Zdzisław Wolski poddał pod 
głosowanie projekt uchwały na druku BR.3.L.18 
 
Rada Miasta Częstochowy przy 26 głosach za, braku głosów przeciwnych i braku głosów wstrzymujących 
się podjęła uchwałę w sprawie miejscowego planu zagospodarowania przestrzennego terenu położonego w 
Częstochowie, w dzielnicy Zawodzie-Dąbie, w rejonie ulicy Korfantego. 
 
Ad.pkt.24 
Przewodniczący Rady Miasta Zdzisław Wolski poprosił o przygotowanie projektu uchwały w sprawie 
ogłoszenia jednolitego tekstu miejscowego planu zagospodarowania przestrzennego obszaru położonego w 
Częstochowie w dzielnicach Zawodzie-Dąbie i Stare Miasto, pomiędzy ulicami: Targową, Strażacką, 
Krakowską, Warszawską, Aleją Jana Pawła II, Aleją Wojska Polskiego oraz terenami Galerii 
Jurajskiej.(BR.10.L.18)- załącznik nr 23 do protokołu. 
Opinia Komisji Infrastruktury i Ochrony Środowiska -  załącznik nr 10 do protokołu. 
Opinia Komisji Rozwoju Regionalnego i Gospodarki -  załącznik nr 17 do protokołu 
 
W związku z brakiem głosów w dyskusji Przewodniczący Rady Miasta Zdzisław Wolski poddał pod 
głosowanie projekt uchwały na druku BR.10.L.18 
 
Rada Miasta Częstochowy przy 26 głosach za, braku głosów przeciwnych i braku głosów wstrzymujących 
się podjęła uchwałę w sprawie ogłoszenia jednolitego tekstu miejscowego planu zagospodarowania 
przestrzennego obszaru położonego w Częstochowie w dzielnicach Zawodzie-Dąbie i Stare Miasto, 
pomiędzy ulicami: Targową, Strażacką, Krakowską, Warszawską, Aleją Jana Pawła II, Aleją Wojska 
Polskiego oraz terenami Galerii Jurajskiej. 
 
Ad.pkt.25-27 
Przewodniczący Rady Miasta Zdzisław Wolski poprosił o przygotowanie projektu uchwały w sprawie: 
 - zasad i trybu udzielania oraz sposobu rozliczania dotacji celowych w 2018 r. na dofinansowanie kosztów 
inwestycji związanych z usuwaniem wyrobów budowlanych zawierających azbest z budynków mieszkalnych, 
gospodarczych oraz garażowych na terenie miasta Częstochowy, realizowanych przez osoby 
fizyczne.(BR.14.L.18) - załącznik nr 24 do protokołu. 
 - zasad i trybu udzielania oraz sposobu rozliczania dotacji celowych w 2018 r., na dofinansowanie kosztów 
inwestycji z zakresu ochrony środowiska, związanych z ochroną powietrza, polegających na montażu 
kolektorów słonecznych wspomagających system grzewczy lub służących do wytwarzania ciepłej wody 
użytkowej w budynkach i lokalach mieszkalnych na terenie miasta Częstochowy, realizowanych przez osoby 
fizyczne. (BR.15.L.18)- załącznik nr 25 do protokołu. 
 - zasad i trybu udzielania oraz sposobu rozliczania dotacji celowych w 2018 r., na dofinansowanie kosztów 
inwestycji z zakresu ochrony środowiska, związanych z ochroną powietrza, polegających na modernizacji 
systemów grzewczych w budynkach i lokalach mieszkalnych na terenie miasta Częstochowy, realizowanych 
przez osoby fizyczne. (BR.16.L.18)- załącznik nr 26 do protokołu. 
Opinia Komisji Rozwoju Regionalnego i Gospodarki -  załącznik nr 17 do protokołu. 
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Opinia Komisji Infrastruktury i Ochrony Środowiska -  załącznik nr 10 do protokołu. 
 
Radny Piotr Wrona Panie Przewodniczący, Panie Prezydencie ja chciałem się odnieść do punktu na druku 
BR.14 dotyczący azbestu. Myślę, że projekt tej uchwały jest lepiej odbierany niż zeszłoroczne projekty 
dlatego, że nie ma tam podzielenia konkretnie jeżeli chodzi o utylizację, o transport jest to jedna kwota, 
jednak sam Pan Prezydent nam często mówi, że kwoty te wszelkiego rodzaju inwestycji są niewspółmiernie 
większe niż rok temu w związku z tym w imieniu Klubu Radnych Prawo i Sprawiedliwość chciałem 
zaproponować poprawkę do tego projektu – załącznik nr 27 do protokołu. W zeszłym roku ta kwota to była 
2400, myślę, ze kwota 3,5 tys. będzie najbardziej odpowiednią kwotą. Dziękuję. 
 
Radny Andrzej Sowa również w tym samym zakresie z węgla na gaz. Chodzi nam o wprowadzenie pewnej 
poprawki do BR.16 tego projektu uchwały. Poprawka stanowi załącznik nr 28 do protokołu. Jest to 
zwiększenie spowodowane tym, że chcemy zwiększyć dynamikę modernizacji, ale tej modernizacji jeżeli 
chodzi o źródła ciepła, która jest bezemisyjna. Chcemy promować podłączanie do gazu, do sieci 
ciepłowniczej miejskiej, do oleju. Przede wszystkim są to takie źródła, które jak najmniej, właściwie wcale nie 
emitują emisji do powietrza. Ja tylko chciałem jeszcze zwrócić uwagę na zapisy krajowego ośrodka 
bilansowania i zarządzania emisjami, który pokazuje nam, ze 52% pyły BN10 jest emitowany właśnie z 
budynku. Tu chodzi generalnie głównie chodzi o budynki mieszkalne, domy jednorodzinne. Nasi mieszkańcy 
jak gdyby opierając się na tych uchwałach, które są do tej pory nie mają jak gdyby dużych możliwości w 
ramach tej uchwały. Nie mogą stermomodernizować czyli ocieplić swojego domu, nie mogą kosztów poza 
kwalifikowanymi dołożyć do tego dofinansowania czyli np. wkładów kominowych, różnego innego rodzaju 
elementów, które wchodzą w składowe wymiany danego źródła dlatego uważam, że te 70% i te 7 tys. do 
wymiany jeszcze raz powtarzam tylko kotłów na gaz, podłączenia się do węzłów ciepłowniczych czy kotłów 
na olej spowoduje to, że ta oferta będzie atrakcyjniejsza i że będzie ten efekt skali. Bodziemy szybciej 
modernizować po prostu te nasze przydomowe kotłownie co wpłynie jak sobie wyobrażam na to, że to 
powietrze się poprawi, będzie to jeden z elementów dających możliwości poprawy tego powietrza, więc 
proszę Szanowną Radę o przegłosowanie tej myślę dobrej propozycji. A propos jeszcze jak gdyby 
sfinansowania tego, no to chcę też powiedzieć, że to jest zwiększenie o 100% i nie brakowało środków w 
poprzednim roku, przy poprzedniej uchwale, gdzie te środki były w kwocie 250 tys. W tej chwili mamy pół 
miliona, więc moim zdaniem możemy sobie na to pozwolić, a i tak decyduje o tym kolejność wniosków, a 
myślę, że to będzie z korzyścią dla naszych mieszańców. Chcę jeszcze powiedzieć, że na tle innych miast 
wcale ta oferta nie jest tak mocno atrakcyjna. Skupiamy się tylko na dofinansowaniu mieszańców osób 
fizycznych. Nie promujemy wspólnot mieszkaniowych, nie promujemy osób prawnych w sensie 
przedsiębiorców, a niektóre np. Łódź czy Dąbrowa Górnicza takie zmiany również w swoich uchwałach to są 
też uchwały, które nie są na rok procedowane tylko są programowo przynajmniej na 2 – 3 lata zapisywane 
tam kwota. Jest pewien taki ciąg logiczny i taki ciąg praktyczny, który ma za zadanie poprawę właśnie tego 
powietrza. Więc bardzo proszę o przyjęcie tych poprawek. Dziękuję bardzo. 
 
Radny Jacek Krawczyk ja bym chciał przypomnieć tylko, że zanim temat smogu został tak mocno 
podniesiony i poruszony to jednak byliśmy pierwsi jako Klub Radnych Platformy Obywatelskiej, który 
podniósł bardzo mocno temat dopłat. Koledzy tutaj śmieją się może, ale chciałbym przypomnieć, że zanim 
się zabraliśmy za ten temat mocniej to  dopłaty były w skali roku łącznie pula ok. 40 tys. zł. My potem to 
zwiększyliśmy do 125 tys., do 150 idziemy ewolucyjnie, przyzwyczajając ludzi, że są te dopłaty, bo to też 
trzeba odpowiednio przekazać, żeby ludzie się przygotowali. Też trzeba poprawiać ciągle system obsługi 
tych dopłat, bo w zeszłym roku część osób nie otrzymała tych dopłat ze względu na problemy, że tak powiem 
techniczne, urzędowe, bo nie wypełnili druków tak jak powinni, w tym roku będą to urzędnicy, którzy będą 
pilnowali dokładnie, żeby te wnioski były wypełnione. Tak więc idziemy cały czas systematycznie ewolucyjnie 
i mamy dzięki temu, że tak mocno dociskaliśmy temat pół miliona zł. Chciałbym również przypomnieć, że 
Pan Prezydent zgodził się na zakup, przyjął to autopoprawką, na zakup drona do walki z niską emisją i w 
związku z tym chciałbym wiedzieć czy, a właściwie na jakim etapie jest procedura związana z zakupem  tego 
urządzenia, bo nie tylko powinniśmy przekazywać pieniądze, podkreślam na dofinasowanie, nie na zakup, 
bo my nie możemy wyręczać mieszkańców, że każdemu piec kupimy, bo to nie jest możliwe, to ma być 
zachęta i te kwoty też zwiększyliśmy, bo były kwoty po 1 tys. zł, a  w tej chwili jest po kilka tys. zł. Więc tych 
działań powinno być wiele, one powinny być ze sobą powiązane, powinna być zachęta, ale i też pewna 
przestroga, żeby nie palić śmieciami i nie zatruwać pozostałych mieszkańców. Tak więc prosiłbym Pana 
Prezydenta, ewentualnie Pana Naczelnika o informację również na temat tego drona jak wygląda sytuacja. 
Dziękuję. 
 
Zastępca Prezydenta Miasta Mirosław Soborak zacznę od komentarza ja bardzo serdecznie dziękuję, 
zwłaszcza Panu Radnemu Sowie, bo mieliśmy wczoraj na komisji rzeczywiście taką bardzo merytoryczną, 
bardzo ciekawą dyskusję dotyczącą całego tego problemu. Pan Przewodniczący Krawczyk skutecznie i 
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trafnie ją spuentował natomiast ja powtórzę to co o czym rozmawialiśmy wczoraj przed zaprezentowaniem 
stanowiska Pana Prezydenta i swojego w tej kwestii.  
      Zacznę od azbestu. Panie Radny Piotrze nie ma sensu podnoszenie tej kwoty, bo najwyższą kwotą, 
którą żeśmy wypłacili w ubiegłym roku to była 2200 zł i ta kwota obejmuje transport śmieci i utylizacji. 
Gdybyśmy, i nie wykorzystaliśmy nawet tej puli, która była przeznaczona tych 50 tys. zł. Tam bodaj było 35 
tys. zł wykorzystanych. Gdybyśmy podnieśli tą wartość to ograniczymy liczbę osób także uprzejmie proszę 
moim zdaniem o cofniecie tej poprawki, bo ona jest po prostu niecelowa. Nic nie zmieni, nie poprawi sytuacji, 
a  wręcz ograniczy dostępność do.. Takie jest moje zdanie wynikające z doświadczenia i z faktów, i z 
wniosków, które do nas wpływają. Ja rozumiem uwzględniając wszystkie, wzrost kosztów itd., ale ta kwota, 
która mamy do tej pory 2,5 tys. zł w zupełności wystarczy, nie przekraczamy tego. To tzw. Antycypacja 
rzeczywistości jeszcze nie jest naszą najsilniejszą stroną, póki co róbmy to co róbmy.  
     Natomiast druga rzecz to co żeśmy z Andrzejem wczoraj dyskutowali. Absolutnie zgoda co do tego jak, 
inaczej, najpierw na co nie ma zgody Pana Prezydenta, nie ma zgody mojej i uważam, że nie powinno być 
naszej zgody, naszej jako Rady Miasta. Nie można zrzucać odpowiedzialności za walkę ze smogiem na 
samorządy. Bo tak naprawdę problem tkwi w tym, że jedyną skuteczną metodą ograniczania emisji tego 
dziadostwa, które się pakuje do atmosfery to jest tak naprawdę likwidacja źródeł, paliw, które powodują te 
zanieczyszczenia. I tak to w tym kierunku idzie. Wiesz o tym, że branża górnicza broni się rękami i  nogami 
przed określeniem rygorystycznych norm jakościowych dla węgla. Natomiast problem polega na jednej 
rzeczy, nie jestem również zwolennikiem takiego różnicowania, bo tak naprawdę to powinno być k ierowane 
w moim przekonaniu do tych, którzy może to nieładnie zabrzmieć dla najbiedniejszych, bo tak naprawdę te 
podstawowe dziadostwo, które wylatuje z komina czyli palenie petami, odpadami różnego rodzaju sorry, tego 
nie robią ludzie, których poziom dochodów jest wystarczający na zapewnienie sobie innego źródła, innego 
paliwa. Ten problem dotyczy przede wszystkim ludzi uboższych i w tym kierunku moim zdaniem powinniśmy 
iść. W moim rozumieniu solidaryzmu społecznego w tym zakresie. Natomiast absolutnie pełna zgoda co do 
tego, że my powinniśmy się jeszcze nad tym programem zastanowić. Wszystkie ewentualne utrudnienia, te, 
które wynikają z procedur to postaramy się w tej uchwale i już takie wewnętrzne działania w Urzędzie zostały 
podjęte, żeby organizacyjnie nie było sytuacji, w  której limituje nas czas składania ofert, bo musimy mieć 
czas na przerobienie tego w machinie biurokratycznej itd. tu już takich problemów nie będzie.  
      Natomiast ja jestem zwolennikiem rzeczywiście głębszej dyskusji na ten temat i stworzenie programu, 
ale nie programu tylko, to co Andrzej mówisz, ale nie programu polegającym tylko na tym, że my celujemy 
pieniądze w eliminację źródeł, tylko powinien to być program, który całościowo podchodzi do problemu tak 
naprawdę poprzez usieciowienie i wpuszczenie tam paliwa, innego rodzaju ogrzewania, systemowego. To co 
wczoraj mówiłem, niestety też jestem przeciwny ładowaniu tego na budżet gminy i na starania gminy, co my 
możemy zrobić to możemy zrobić, natomiast na miłość boską są przedsiębiorstwa dystrybucyjne, które z 
tego żyją. Jest Polskie Górnictwo Naftowe i gazownictwo, są przedsiębiorstwa ciepłownicze, jest energetyka 
itd. Mówiłem Ci wczoraj jakie my mamy problemy z nimi. Oni generalnie oczekują od tego, żebyśmy my 
samorządy wzięli na siebie ryzyko, zagwarantowali im komfort funkcjonowania, a oni łaskawie za 2 – 3 lata 
wydadzą pieniądze. Nie. Na to nie ma zgody. Jeśli nie będzie współdziałania na linii samorząd – ludzie 
również, pamiętacie parę lat temu był taki problem, nie wiem któryś z Klubów Radnych o tym dyskutował 
m.in. na temat kanalizacji sanitarnej. Wszystkie wodociągi to prowadziły, podciągały, wprowadziły w ulice 
nawet były załatwione pieniądze na dołączenie, dofinasowanie na przyłącze. Czyli od rurki do domu. 
Skuteczność tego była żadna, bo ludzie mimo wszystko patrzą na to z punktu widzenia pieniędzy, a  to jest 
gorsze dla nas, bo my jesteśmy gotowi się zaangażować, czy łatwiej będzie nam zaangażować się w 
wydatek o charakterze majątkowym niż w wydatek o charakterze bieżącym. A to co my robimy teraz to i tak 
obciąża nasze wydatki bieżące. Uważam, że samorząd od tego jest. To co my możemy pomóc to 
pomagajmy natomiast to nie będzie zadanie, które w jakikolwiek sposób samorządy nie są w stanie 
udźwignąć. To są potężne pieniądze. W Katowicach wyliczono, ze żeby zlikwidować źródła niskiej emisji 
potrzeba 1 200 000 000 zł. Zakładając, że Częstochowa jest dwa razy mniejsza od Katowic no to u nas by 
była potrzebna połowa tej kwoty ok. Porównuję liczebnościowo, nie porównuję tego budynkami, bo tu może 
być trochę inaczej, ale powiedzmy dla bardzo prostego, bardzo zgrubnego liczenia. Potrzeba by były takie 
pieniądze w mieście, żeby to zrobić, wiec ja wolę mimo wszystko podejść do tego systemowo i zrobić 
program uciepłownienia, ugazowienia, uenergetycznienia czyli eliminacji sfery ubóstwa energetycznego, 
ciepłowniczego itd. Niż pakowanie się w tego typu programy. Dziękuję bardzo za uwagę. 
 
Radna Krystyna Stefańska Panie Prezydencie nawiązując do Pana wypowiedzi to ja uważam, że każda 
decyzja, która spowoduje ograniczenie emisji trujących spalin do środowiska jest dobra, a życie i zdrowie 
ludzi nie ma ceny Panie Prezydencie i uważam, że trzeba spróbować wszystkiego, żeby doprowadzić do 
pozytywnego zakończenia tego problemu. Dziękuję. 
 
Radny Krzysztof świerczyński ja nie będę przedłużał tej dyskusji, także dziękuję za głos.  
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Radna Barbara Gieroń Panie Prezydencie co jest z osobami, z mieszkańcami którzy zakładają piec gazowy 
czy elektryczny czy piec na węgiel w  budynku mieszkalnym, a w podwórku ma działalność gospodarczą. 
Ewentualnie taryfiarz nie korzysta z tego pomieszczenia, bo jego praca to jest w samochodzie, w taksówce. 
Co tutaj z takimi osobami? 
 
Zastępca Prezydenta Miasta Mirosław Soborak nie jesteśmy w stanie tego zmienić z punktu widzenia 
definicji miejsca prowadzenia działalności gospodarczej nie ma rozróżnienia na nieruchomość budynkową i 
na nieruchomość gruntową. Jeśli budynek posadowiony na nieruchomości i zgłoszona jest tam jako miejsce 
prowadzenia działalności gospodarczej odpada przynajmniej według takich założeń, które my mamy. Bo to 
co mówi Andrzej można pokusić się, bo tę jest kwestia filozofii i jakby podejścia do tego. Można powiedzieć 
dobra robimy tylko mieszkańców indywidulanych albo obejmujmy to wszystkich. Uważam, że to co my 
robimy jest lepszym rozwiązaniem pomimo wszystko ryzyko prowadzenia działalności gospodarczej jest 
innego rodzaju niż pomoc, bo tak naprawdę my pomagamy mieszkańcom, a nie ułatwiamy prowadzenia 
działalności. Tak ja to rozumiem, ale nie chciałbym, żebyśmy tu w jakaś filozoficzną dyskusje wchodzili, bo to 
nie na ten moment, nie na to miejsce.  
 
Radny Andrzej Sowa oczywiście pełna zgoda jeśli chodzi o rozwiązania systemowe, ale tu i teraz my tych 
rozwiązań systemowych nie ma, jak podejrzewam przez rok nie będzie. Natomiast moim zadaniem jest 
słuchać mieszkańców i jakby odpowiadać na ich potrzeby. Szereg spotkań było w radach dzielnic, dotyczyło 
właśnie tego problemu smogu po wprowadzeniu uchwały w 2017 r. I opinie mieszkańców tak jak Pan 
Naczelnik również mógł wysłuchiwać były takie: chciałbym to zrobić, ale te koszty i tak są za duże, bo muszę 
jeżeli chcę wymienić sobie ogrzewanie, jestem starszą osobą, z węglowego na gazowe to muszę zmienić 
komin, muszę wymienić pompę, muszę jeszcze szereg elementów i mnie ta inwestycja wychodzi ponad 10 
tys., a jestem osobą starsza i tak naprawdę ten gaz bardzo mi by się przydał. Będę bardzo obrazowo mówił. 
W tej chwili spółka gazownicza naprawdę w bardzo szybkim tempie realizuje inwestycje dotyczące 
gazyfikacji ulic. Przykładem jest Stradom ul. Paderewskiego i inne ulice i te ulice są zgazyfikowane i wielu 
ludzi starszych ludzi chciałoby wymienić, te piece. Jak gdyby tą intencją tej uchwały jest jak gdyby 
zapewnienie tej możliwości. Ona również wpłynie na to, ze będziemy mieli ten efekt przyspieszenia. Jeszcze 
chcę zwrócić na to uwagę, że ten smog, tak, chodzi o skuteczność. Jeszcze chcę zwrócić uwagę na to, że 
jak gdyby największe zanieczyszczenia jest na obrzeżach miast, tam, gdzie zlokalizowana jest zabudowa 
jednorodzinna. Więc rozwiązania systemowe jak najbardziej, przemyślmy to, usiądźmy Klubami, Radnymi, 
zróbmy dobry program, ale to wymaga czasu, znowu rok stracony.  
      Drugą sprawą to jest to, że mamy te pieniądze, mamy to finasowanie. Rozmawiałem wczoraj z Panem 
Naczelnikiem, który mówił, ze tych pieniędzy 250 tys. Starczyło  w ubiegłym roku, mamy podwojoną kwotę 2 
tys. Więcej do tego kotła nie spowoduje tutaj mnie się wydaje niezbilansowania kosztów, które są w 
budżecie. Zdaje mi się, ze to jest odpowiedź, która jest rzetelna i rozsądna i będzie odpowiadała, będzie 
pokazywała pewien trend, który miasto, radni chcą zaproponować społeczeństwu. Dziękuję. 
 
Radny Krzysztof Świerczyński Panie Przewodniczący  ja zwracam uwagę na następujące rzeczy. W tym 
roku jako Klub radnych Mieszkańcy Częstochowy nie formułujemy żadnych poprawek do tego projektu 
uchwały, natomiast musze taką krótką analizę historyczną przeprowadzić, ponieważ w ubiegłym roku 
formułowaliśmy szereg uwag i poprawek do poprzedniego programu i z radością przyjąłem taką 
rzeczywistość, że część postulatów z roku ubiegłego znalazła odzwierciedlenie w tegorocznym projekcie 
uchwały. Mianowicie m.in. na to, aby nie warunkować dofinansowania nowoczesnego kotła na groszek od 
tego czy jest możliwość montażu kotła gazowego czy ciepła sieciowego i to rzeczywiście pojawiło się w 
programie tegorocznym.  
     I druga i najważniejsza rzecz to sprawy proceduralne, ponieważ w roku ubiegłym zwracaliśmy uwagę na 
terminy, na bardzo duże wymagania związane z wypełnieniem dużej ilości biurokracji i bardzo niedogodnymi 
terminami. I tutaj w tym zakresie też obserwujemy poprawę.  
    Natomiast ostatnia rzecz i tu pytanie do Pana Prezydenta Soboraka, ponieważ kiedy w ubiegłym 
proponowaliśmy poprawkę do projektu, aby nie wykluczać z tych dopłat, że tego dofinansowania budynków 
jednorodzinnych,  w których zlokalizowana jest działalność gospodarcza Pan Prezydent Soborak mówił w 
sposób zdecydowany, że jest to niezgodne z prawem, pomoc de minimis itd. Natomiast dzisiaj Pan 
Prezydent Soborak mówi, że to zależy od skalibrowania przez nas tego programu, więc ja stoję na 
stanowisku, że jeżeli jest taka możliwość prawna to nie powinniśmy wykluczać podmiotów, których po prostu 
działalność jest zarejestrowana pod adresem domowym, bo tak jest najprościej, a  tak naprawdę 
przeznaczenie budynku jest mieszkaniowy, żeby tego rodzaju obiekty z tego dofinansowania wykluczać, bo 
nie jest tak do końca, że pomoc miasta ma tutaj charakter socjalny, bo tak naprawdę żyje ktoś na granicy 
minimum socjalnego to jego nie będzie stać nawet na wkład własny nawet przy 70% dopłaty miasta. Więc 
my wspieramy niekoniecznie tych najuboższych, ale raczej średnio sytuowanych. Dziękuję, mam nadzieję, 
że Pan Prezydent z podzielną uwagą słyszał moje pytanie i udzieli mi na nie odpowiedzi. 
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Radna Justyna Kielesińska tak na marginesie Panie Przewodniczący chciałam również zauważyć, że nie 
tylko na obrzeżach miasta jest ten smog, niestety mamy w śródmieściu takie miejsca, gdzie naprawdę nie 
można oddychać. Niedaleko Focha, potem św. Rocha, Stary Rynek to naprawdę są miejsca bardzo 
uciążliwe i bardzo dokuczające mieszkańcom. Dziękuję pięknie. 
 
Radny Jerzy Nowakowski Panie Prezydencie problem wyrobów azbestowych dotyczy głownie dzielnicy 
Gnaszyn. Tam jest problem z rurami cementowo – azbestowymi, z dachówkami itd. Ja mam wrażenie, że 
skoro słyszałem, że nie wszystkie środki zostały wykorzystane w zeszłym roku, że mieszkańcy nadal nie 
wiedzą po prostu, że dotujemy wymianę tych rzeczy. I moje pytanie brzmi następująco: w jaki sposób 
informujemy mieszkańców, że po prostu miasto prowadzi dotacje na wymianę właśnie tych azbestowo – 
cementowych wyrobów. W jaki sposób my mieszkańców informujemy, że mieszkańcy, ja niedawno 
rozmawiałem z mieszkańcami Gnaszyna, część jak gdyby się obudziła, dopiero się dowiedziała, że w ogóle 
są możliwe dotacje na wymianę tych rur, nie rur cementowo – azbestowych, a tam na Gnaszynie jest droga 
DK46, są wibracje terenu, a rury cementowo – azbestowe nie znoszą wibracje, bo ten azbest się udziela po 
prostu do wody. Pytanie moje jest zasadnicze, w jaki sposób miasto informuje mieszkańców, że są dotacje? 
 
Wiceprzewodniczący Rady Miasta Artur Gawroński Pan Przewodniczący delikatnie ocieplił wizerunek 
Pana Prezydenta, ale jak znam życie to Pan Prezydent przekonuje do swoich racji, a tak naprawdę nie 
cofnie się ani o krok w tej uchwale dlatego proponuję normalnie przystąpić do głosowania. 
 
Zastępca Prezydenta Miasta Mirosław Soborak zgodnie z zasadą, że Prezydent zawsze może, no mamy 
ciągle bardzo burzliwą dyskusję, ale z wielką klasą i życzyłbym sobie takiej dyskusji w wielu wypadkach na 
takim poziomie. Natomiast tak jak mówię to jest kwestia ideologii, przesadzam oczywiście używając tego 
słowa, ale to jest kwestia ideologiczna. Zgoda z Panem Radnym Sową do tego, żeby z założenia przejście 
na bezemisyjne źródło jest najlepszym rozwiązaniem, bo każde inne, które ogranicza V klasę, VII, zawsze to 
ta emisja będzie. Natomiast musimy sobie sami odpowiedzieć na pytanie czego tak naprawdę chcemy i do 
kogo ten program kierujemy. Jeśli kierujemy ten program wspierający do osób, używam tego oczywiście w 
przesadzie, dla osób zamożnych to tak nie ma problemu. Natomiast my musimy patrzeć na to, że mamy 
różnych mieszkańców, dla takich, którzy są bogaci i tacy którzy są biedni mówiąc bardzo kolokwialnie i 
upraszczając sytuację. Ten, który jest bogatszy ma szansę korzystania z niezależnych dedykowanych tylko i 
wyłącznie do osoby pieniędzy dotacyjnych z Narodowego Funduszu Ochrony Środowiska na likwidację 
niskiej emisji. I ci ludzie generalnie są bardziej zaradni i bardziej obyci w tym świecie codziennym i oni się 
tam dopukają do tej klamki się dostaną. Natomiast ci, przy całym szacunku osoba, to tacy przyjdą do 
Urzędu, Andrzej taka jest niestety prawda i tym powinniśmy z punktu widzenia socjologicznego, tym 
powinniśmy pomagać bardziej niż innym. Dlatego nie mając nic przeciwko merytoryczności wniosku Pana 
Radnego Sowy będą prosił Państwa Radnych o odrzucenie tego wniosku z innych powodów. Dziękuję. 
 
W imieniu Komisji Uchwał i Wniosków Radny Piotr Strach przedstawił poprawkę Klubu PiS.  
 
Przewodniczący Rady Miasta Zdzisław Wolski poddał pod głosowanie poprawkę Klubu Radnych PiS. 
 
Rada Miasta Częstochowy przy 13 głosach za, 13 głosach przeciwnych i braku głosów wstrzymujących się 
odrzuciła ww. wniosek. 
 
W związku z brakiem innych głosów w dyskusji Przewodniczący Rady Miasta Zdzisław Wolski poddał pod 
głosowanie projekt uchwały na druku BR.14.L.18 
 
Rada Miasta Częstochowy przy 20 głosach za, braku głosów przeciwnych i 6 głosach wstrzymujących się 
podjęła uchwałę w sprawie zasad i trybu udzielania oraz sposobu rozliczania dotacji celowych w 2018 r. na 
dofinansowanie kosztów inwestycji związanych z usuwaniem wyrobów budowlanych zawierających azbest z 
budynków mieszkalnych, gospodarczych oraz garażowych na terenie miasta Częstochowy, realizowanych 
przez osoby fizyczne. 
 
W związku z brakiem innych głosów w dyskusji Przewodniczący Rady Miasta Zdzisław Wolski poddał pod 
głosowanie projekt uchwały na druku BR.15.L.18 
 
Rada Miasta Częstochowy przy 26 głosach za, braku głosów przeciwnych i braku głosów wstrzymujących 
się podjęła uchwałę w sprawie zasad i trybu udzielania oraz sposobu rozliczania dotacji celowych w 2018 r., 
na dofinansowanie kosztów inwestycji z zakresu ochrony środowiska, związanych z ochroną powietrza, 
polegających na montażu kolektorów słonecznych wspomagających system grzewczy lub służących do 
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wytwarzania ciepłej wody użytkowej w budynkach i lokalach mieszkalnych na terenie miasta Częstochowy, 
realizowanych przez osoby fizyczne. 
 
W imieniu Komisji Uchwał i Wniosków Radny Piotr Strach przedstawił poprawkę Klubu PiS.  
 
Przewodniczący Rady Miasta Zdzisław Wolski poddał pod głosowanie poprawkę Klubu Radnych PiS. 
 
Rada Miasta Częstochowy przy 13 głosach za, 13 głosach przeciwnych i braku głosów wstrzymujących się 
odrzuciła ww. wniosek. 
 
W związku z brakiem innych głosów w dyskusji Przewodniczący Rady Miasta Zdzisław Wolski poddał pod 
głosowanie projekt uchwały na druku BR.16.L.18 wraz z autopoprawką 
 
Rada Miasta Częstochowy przy 19 głosach za, braku głosów przeciwnych i 7 głosach wstrzymujących się 
podjęła uchwałę w sprawie zasad i trybu udzielania oraz sposobu rozliczania dotacji celowych w 2018 r., na 
dofinansowanie kosztów inwestycji z zakresu ochrony środowiska, związanych z ochroną powietrza, 
polegających na modernizacji systemów grzewczych w budynkach i lokalach mieszkalnych na terenie miasta 
Częstochowy, realizowanych przez osoby fizyczne. 
 
Ad.pkt.28 
Przewodniczący Rady Miasta Zdzisław Wolski poprosił o przygotowanie projektu uchwały w sprawie 
zmiany uchwały w sprawie zasad powoływania Komitetu Rewitalizacji i ustanowienia jego 
regulaminu.(BR.13.L.18)  - załącznik nr 29 do protokołu. 
Opinia Komisji Zdrowia i Pomocy Społecznej -  załącznik nr 30 do protokołu. 
 
W związku z brakiem głosów w dyskusji Przewodniczący Rady Miasta Zdzisław Wolski poddał pod 
głosowanie projekt uchwały na druku BR.13.L.18. 
 
Rada Miasta Częstochowy przy 24 głosach za, braku głosów przeciwnych i 2 głosach wstrzymujących się 
podjęła uchwałę w sprawie zmiany uchwały w sprawie zasad powoływania Komitetu Rewitalizacji i 
ustanowienia jego regulaminu. 
 
Ad.pkt.29 
Przewodniczący Rady Miasta Zdzisław Wolski poprosił o przygotowanie projektu uchwały w sprawie 
przyjęcia „Programu Wspierania Rodziny i Rozwoju Pieczy Zastępczej  Miasta Częstochowy na lata 2018-
2020”. (BR.6.L.18)  - załącznik nr 31 do protokołu. 
Opinia Komisji Zdrowia i Pomocy Społecznej -  załącznik nr 30 do protokołu. 
 
Radny Krzysztof Świerczyński Komisja Zdrowia i Pomocy Społecznej szczegółowo analizowała ten 
program natomiast z racji tego, że nie jestem członkiem chciałbym dopytać w tym miejscu Pana Prezydenta 
o jeden aspekt, bo oczywiście program bardzo szeroki, analizujący i diagnozujący sytuację. Natomiast tam 
wśród postulatów i istotnych elementów programu jest kwestia jakby ważnej roli placówek opiekuńczo – 
wychowawczych wsparcia dziennego czyli tzw. świetlic środowiskowych i tego rodzaju placówek. Z analizy 
zamieszczonej tam wynika, że praktycznie od kilku lat może i te środki rosną, ale rosną w sposób bardzo 
symboliczny. Z tego programu wynika też, że placówki wsparcia dziennego pełnią ważną role jeżeli chodzi o 
profilaktykę różnych bardziej poważnych konsekwencji jeżeli chodzi o piecze zastępczą. Krótko mówiąc tego 
typu placówki mogą uchronić wiele dzieci i rodzin przed rozpadem i umieszczeniem dzieci w rodzinach 
zastępczych czy palcówkach opiekuńczo – wychowawczych całodobowych i w związku z tym jest to wydatek 
bardzo ważny, bo o ile na te placówki wsparcia dziennego wydajemy kilkaset tys. Zł rocznie to o tyle na 
pieczę zastępczą jako taką to są wydatki idące w miliony, bliżej 10 milionów zł. I stąd pytanie czy planujemy 
w następnych latach w miarę możliwości finansowych miasta w sposób istotny zwiększyć finansowanie tych 
placówek wsparcia dziennego. Dziękuję. 
 
Zastępca Prezydenta Miasta Ryszard Stefaniak chciałem tu podkreślić, że generalnie wszelkiego rodzaju 
świetlice środowiskowe są w naszym mieście finansowane z wielu źródeł w ramach grantów, programów 
różnych wydziałów, natomiast to co tyczy polityki społecznej Pan Naczelnik Staroniek wyjaśni. 
 
Naczelnik Wydziału PS Adrian Staroniek w odpowiedzi na pewno tak. Przede wszystkim chcemy w 
najbliższym roku czy w tym roku wypracować standardy pracy środowiskowych ognisk wychowawczych czy 
placówek wsparcia dziennego od socjoterapeutycznych placówek otwartych drzwi, przedświetlice innego 
rodzaju i wtedy dopiero do standardu dostosowywać finansowanie z racji i pomieszczeń i kadry, która musi 
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być w danej placówce, żeby zagospodarować dzieciaki. Natomiast na pewno cały czas nad tym co my jako 
Wydział ubolewamy, że niestety większość organizacji realizujących tą formę wsparcia nie traktuje dotacji 
gminy jako wkładu własnego do innego rodzaju i nie pozyskuje, zatrzymuje się na tych środkach, a 
naprawdę można pozyskiwać różnymi rodzaju programami i tak chociażby tutaj wzorcowo mogę powiedzieć 
„Towarzystwo Przyjaciół Dzieci”, gdzie pozyskuje i dodatkowo na programy realizacji przeciwdziałania 
narkomanii, przeciw alkoholizmowi z województwa, z ministerstwa, z  krajowej rady i rzeczywiście źródeł 
akurat wsparcia dzieciaków w tych placówkach dodatkowymi programami i formami jest bardzo dużo, więc 
tak naprawdę my byśmy też chcieli, żeby te organizacje zaczęły poszukiwać nie tylko źródła finansowania w 
gminie miasto Częstochowa, a tą traktowali jako podstawę do dalszego pozyskania środków i wsparcia 
swoich podopiecznych. Ale rzeczywiście tak jak mówimy w pierwszej kolejności standaryzacja, w drugiej 
kolejności wzrost nakładów na prowadzenie tych placówek. 
 
W związku z brakiem głosów w dyskusji Przewodniczący Rady Miasta Zdzisław Wolski poddał pod 
głosowanie projekt uchwały na druku BR.6.L.18. 
 
Rada Miasta Częstochowy przy 26 głosach za, braku głosów przeciwnych i braku głosów wstrzymujących 
się podjęła uchwałę w sprawie przyjęcia „Programu Wspierania Rodziny i Rozwoju Pieczy Zastępczej  
Miasta Częstochowy na lata 2018-2020”. 
 
Ad.pkt.30 
Przewodniczący Rady Miasta Zdzisław Wolski poprosił o przygotowanie projektu uchwały w sprawie 
powołania Rady Społecznej Samodzielnego Publicznego Zakładu Opieki Zdrowotnej Stacji Pogotowia 
Ratunkowego z siedzibą przy ul. Kilińskiego 10 w Częstochowie.(BR.12.L.18)  - załącznik nr 32 do 
protokołu. 
 
Przewodniczący Rady Miasta Zdzisław Wolski przedstawił kandydaturę Pana Mariusza Malickiego – 
zgoda na kandydowanie stanowi załącznik nr 33 do protokołu oraz kandydaturę Pana Janusza Krakowiana, 
który wyraził zgodę na kandydowanie.  
 
Radny Krzysztof Świerczyński w imieniu Klubu Radnych Mieszkańcy Częstochowy zgłosił kandydaturę 
Pana Marka Kulińskiego – zgoda na kandydowanie stanowi załącznik nr 34 do protokołu. 
 
Radny Jacek Krawczyk w imieniu Klubu Radnych Platformy Obywatelskiej zgłosił kandydaturę Radnej 
Barbary Gieroń. 
 
Radna Barbara Gieroń wyraziła zgodę. 
 
Radny Zbigniew Niesmaczny w imieniu Klubu Radnych SLD zgłosił kandydaturę Radnego Ryszarda 
Szczuki. 
 
Radny Ryszard Szczuka wyraził zgodę. 
 
Wiceprzewodniczący Rady Miasta Artur Gawroński w imieniu Klubu Radnych PiS zgłosił kandydaturę 
Radnego Piotra Wrony. 
 
Radny Piotr Wrona wyraził zgodę. 
 
Przewodniczący Rady Miasta Zdzisław Wolski przedstawił zasady głosowania, głosowanie na 
maksymalnie 5 kandydatur, tylko głosy za. 
 
Przewodniczący Rady Miasta Zdzisław Wolski poddał pod głosowanie kandydaturę Pana Marka 
Kulińskiego. 
 
Pan Marek Kuliński otrzymał 4 głosy. 
 
Przewodniczący Rady Miasta Zdzisław Wolski poddał pod głosowanie kandydaturę Radnej Barbary 
Gieroń. 
 
Radna Barbara Gieroń otrzymała 20 głosów. 
 
Przewodniczący Rady Miasta Zdzisław Wolski poddał pod głosowanie kandydaturę Radnego Ryszarda 
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Szczuki. 
 
Radny Ryszard Szczuka otrzymał 22 głosy. 
 
Przewodniczący Rady Miasta Zdzisław Wolski poddał pod głosowanie kandydaturę Radnego Piotra 
Wrony. 
 
Radny Piotr Wrona otrzymał 21 głosów. 
 
Przewodniczący Rady Miasta Zdzisław Wolski poddał pod głosowanie kandydaturę Pana Mariusza 
Malickiego. 
 
Pan Mariusz Malicki otrzymał 24 głosy. 
 
Przewodniczący Rady Miasta Zdzisław Wolski poddał pod głosowanie kandydaturę Pana Janusza 
Krakowiana. 
 
Pan Janusz Krakowian otrzymał 22 głosy. 
 
W związku z brakiem innych głosów w dyskusji Przewodniczący Rady Miasta Zdzisław Wolski poddał pod 
głosowanie projekt uchwały na druku BR.12.L.18. wraz z następującym składem rady społecznej: Radna 
Barbara Gieroń, Radny Ryszard Szczuka, Radny Piotr Wrona, Pan Mariusz Malicki, Pan Janusz Krakowian. 
 
Rada Miasta Częstochowy przy 21 głosach za, 1 głosie przeciwnym i 2 głosach wstrzymujących się podjęła 
uchwałę w sprawie zmiany uchwały w sprawie powołania Rady Społecznej Samodzielnego Publicznego 
Zakładu Opieki Zdrowotnej Stacji Pogotowia Ratunkowego z siedzibą przy ul. Kilińskiego 10 w 
Częstochowie. 
 
Ad.pkt.31 
Przewodniczący Rady Miasta Zdzisław Wolski poprosił o przygotowanie projektu uchwały w sprawie 
zatwierdzenia planu pracy Komisji Rewizyjnej Rady Miasta Częstochowy na rok 2018.(BR.17.L.18)  - 
załącznik nr 35 do protokołu. 
 
Radny Piotr Wrona zgłosił poprawkę do planu pracy Komisji Rewizyjnej – załącznik nr 36 do protokołu. 
 
Radny Zbigniew Niesmaczny jako Klub SLD popieramy tą propozycję. 
 
Radny Jacek Krawczyk jeżeli jeden Klub się już wypowiedział to w takim razie też potwierdzę, Platforma 
Obywatelska jak najbardziej zgadza się na poszerzenie planu kontrolnego. 
 
W związku z brakiem innych głosów w dyskusji Przewodniczący Rady Miasta Zdzisław Wolski poddał pod 
głosowanie projekt uchwały na druku BR.17.L.18 wraz z poprawką. 
 
Rada Miasta Częstochowy przy 23 głosach za, braku głosów przeciwnych i braku głosów wstrzymujących 
się podjęła uchwałę w sprawie zatwierdzenia planu pracy Komisji Rewizyjnej Rady Miasta Częstochowy na 
rok 2018. 
 
Ad.pkt.32 
Przewodniczący Rady Miasta Zdzisław Wolski poprosił o przygotowanie projektu uchwały w sprawie 
rozpatrzenia skargi Państwa M. i T. R. na działania Dyrektora Szkoły Podstawowej Nr 29 w 
Częstochowie.(BR.18.L.18)- załącznik nr 37 do protokołu. 
 
Radna Jolanta Urbańska jako Wiceprzewodnicząca Komisji Rewizyjnej otóż do podjętego przez Komisję 
Rewizyjną postanowienia chcielibyśmy po naradzie wszystkich członków Komisji i wyrażeniu zgody przez 
nich jedno zdanie wykreślić: W świetle zgromadzonego materiału ustalono, iż uczeń cierpi na zaburzenia 
zachowania i emocji. Stan ten jest źródłem presji rodziców na sposób realizacji nauczania przez kadrę 
nauczycielską placówki. 
 
W związku z brakiem innych głosów w dyskusji Przewodniczący Rady Miasta Zdzisław Wolski poddał pod 
głosowanie projekt uchwały na druku BR.18.L.18 wraz z autopoprawką. 
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Rada Miasta Częstochowy przy 12 głosach za, 6 głosach przeciwnych i 5 głosach wstrzymujących się 
podjęła uchwałę w sprawie rozpatrzenia skargi Państwa M. i T. R. na działania Dyrektora Szkoły 
Podstawowej Nr 29 w Częstochowie. 
 
Ad. Pkt. 33 
Interpelacje Radnych 
 
Radny Dariusz Kapinos 
        w sprawie decyzji odnośnie bloku przy ul. Limanowskiego 
 
Ad.pkt. 34 
Wolne wnioski i oświadczenia radnych, Prezydenta i inne zgłoszone do porządku obrad. 
 
Pan R. R. Panie Przewodniczący, Panowie Prezydenci, Państwo Radni, Szanowni Państwo. Korzystając z 
obietnicy Pana Przewodniczącego Rady Miasta Zdzisława Wolskiego z poprzedniej sesji, gdy nieudolnie 
próbowałem zabrać głos bez żadnego trybu, a w zasadzie zgodnie z trybem dotyczącym budżetu miasta 
Częstochowy zapisałem się teraz do mojego wystąpienia, ponieważ sprawa jest niezmiernie istotna i ważna 
dla seniorów, których ja reprezentuję na tej sali. Gdyby nie transmisja w internecie to może bym zrezygnował 
z zabierania głosu, bo nie zawsze jest tak wspaniała frekwencja Radnych szczególnie którym dziękuję, że 
zostali, niektórzy zwyczajowo nie zostają do końca sesji, ale biorą pełne diety, ale to nie moja sprawa. 
Szanowni Państwo zapisałem się do głosu jako R. R. mieszkaniec Częstochowy. Oczywiście nie da się 
rozdzielić nazwiska od funkcji, chcę tutaj nawiązać również do funkcji, którą pełnię mianowicie 
Przewodniczącego Miejskiej Rady Seniorów. Otóż odpowiadając pozytywnie na apel Pana Zbyszka z 
Warszawy z Ministerstwa Sprawiedliwości, postanowiłem być sygnalistą miasta Częstochowy. Ponieważ 
opublikowałem pewne dokumenty w internecie sprawa jest generalnie znana, ale krótko ją przybliżę. 
Dlaczego przybliżam? Dlatego, że moi adwersarze wykorzystując swoją pozycję publikatorów publicznych 
próbują zdyskredytować moją osobę jako Przewodniczącego Miejskiej Rady Seniorów poprzez swoje 
bezwzględne, chamskie działania. Mianowicie jako Przewodniczący Miejskiej Rady Seniorów jestem 
zapraszany na uroczystości związane z działalnością osób starszych. Zapraszane albo wzywane media ze 
znanej Gazety Częstochowskiej w Częstochowie, które reprezentują i są zapraszani tam jako media stosują 
obstrukcję mojej osoby, warunkując zrobienie zdjęć czy innych reportaży z tego spotkania o ile wśród grona 
fotografowanych i zapraszanych gości nie będzie niejakiego R. R.. Spotyka mnie również obstrukcja na 
wszelkiego rodzaju spotkaniach, gdzie występuję jako zaproszony gość Przewodniczący Miejskiej Rady 
Seniorów. Otóż kulturalni ludzie z Klubu Prawa i Sprawiedliwości reagują na moje wystąpienia „zamknij się”. 
Ci mniej kulturalni reagują „zamknij mordę”. Nie doszło jeszcze do cytowania Pana Prezesa, żeby zamknął 
„zdradziecką mordę”, niemniej do tego jest blisko. Dlatego też postanowiłem, że poinformuję Państwa z 
jakimi ludźmi mamy do czynienia, a ponieważ Pan Przewodniczący obiecał, że na następnej sesji będę mógł 
wypowiedzieć się w tym temacie, w którym się zajmuję to chyba 5 minut nie wykorzystałem. Mianowicie jak 
Państwo wiecie postanowiłem sprawdzić działania Ministerstwa Rodziny i Pani Minister Rafalskiej i w 
internecie jest publikowane kwoty, którą Ministerstwo Rodziny przyznało 6 organizacjom senioralnym w 
Częstochowie. Nie będę zabierał czasu i wymieniał wszystkich tych organizacji niemniej wszystkie 
organizacje mają jedną, zasadniczą, wspólną cechę, że są albo diecezjalne albo parafialne, albo jeszcze z 
innymi przymiotnikami z tej samej, że tak powiem diecezjalnej rodziny. Otóż te organizacje otrzymały 600 
tys. zł na swoją działalność w 2017 r. Jeżeli przeanalizujmy teraz na co te organizacje wydają pieniądze to 
właśnie jest przedmiotem mojego doniesienia do Prokuratury Okręgowej w Częstochowie, która 
odpowiedziała pozytywnie na moje zawiadomienie oraz do Ministra Sprawiedliwości Pana Zbigniewa Ziobro, 
który również odpowiedział. Czekam na odpowiedź od Pani Minister Rafalskiej oraz od Pana Prezesa 
Jarosława Kaczyńskiego. Prokuratura Okręgowa w Częstochowie przekazała sprawę okradania seniorów 
przez właścicieli Gazety Częstochowskiej mianowicie w taki sposób, że Stowarzyszenia te zlecają płatne 
reklamy do Gazety Częstochowskiej, ponieważ analizując skład właścicieli Gazety Częstochowskiej 
głównym beneficjentem i głównym właścicielem jest Pan Szymon Giżyński. Przewodniczącą Zarządu Spółki 
Gazeta Częstochowska jest Pani Matuszczak, a redaktorem naczelnym tej gazety jest Pani Urszula 
Giżyńska czyli chwalebne działanie Panów Posłów z PiSu i Posłanek, że załatwili albo pomogli w załatwieniu 
600 tys. z Funduszu Aktywizacji Senioralnej osób starszych wraca w określonych kwotach do kieszeni Pana 
Posła Giżyńskiego. Jest to skandal, który kwalifikuje się do potępienia co najmniej moralnego nie mówiąc już 
o kodeksie karnym. Jestem usatysfakcjonowany, ponieważ Prokuratura Okręgowa w Częstochowie 
przekazała do Prokuratury Rejonowej w Częstochowie polecenie wszczęcia postępowania w tym temacie 
jestem zapraszany jako osoba pokrzywdzona w tym temacie i osoba zawiadamiająca na przesłuchania, do 
Prokuratury Rejonowej w Częstochowie w takim znaczącym dla mnie dopiskiem, że prokurator Okręgowy 
żąda na bieżąco informacji o postępie śledztwa w tej sprawie. Szanowni Państwo to jest temat, który 
powinien bulwersować nie tylko mnie, ale wszystkich tych, którzy zajmują się społecznymi pieniędzmi 
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dedykowanymi osobom starszym, seniorom, bo  tak się zbiega, że ja mam dużo czasu i pilnuję wydatków, 
które są, że tak powiem z pieniędzy przeznaczonych dla osób starszych. Jest skandalem, że nawet na 
drobne kwoty w mieście Częstochowa łaszczy się Pan Poseł Szymon Giżyński. Dziękuję bardzo. 
 
Wykaz głosowań stanowi załącznik nr 38 do protokołu.  
 
Ad. Pkt. 35 
W związku z wyczerpaniem porządku obrad Przewodniczący Rady Miasta Zdzisław Wolski zamknął obrady 
L Sesji Rady Miasta.    
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